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تعطیلی شنبه ها به جای پنج شنبه، مدتی است موضوع 
داغ نمایندگان مجلس شده است؛ اغلب نمایندگان ملت در 
مجلــس و حتی نمایندگان پارلمان بخش خصوصی تاکید 
دارند به منظور همگام سازی با بازارهای جهانی و درراستای 
اینکه در بیش از ۷۰ درصد کشورهای دنیا، »شنبه« به عنوان 
یکی از روزهای تعطیل رسمی آنها به حساب می آید بنابراین 
بهتر است در ایران نیز روز شنبه پس از جمعه آنطور که قرار 
است در هفته 2 روز به عنوان تعطیلی رسمی در نظر گرفته 

شود، برای تصویب مورد موافقت قرار گیرد.
حال که لایحه 2 روز تعطیلی در هفته برای بررســی و 
تصویب نهایی در مجلس شورای اسلامی است، موضوع روز 
جدیــد تعطیل مورد اختلاف نظر نمایندگان ملت بوده که 

آیا »پنجشنبه و جمعه« تعطیل شود یا »جمعه و شنبه«؟
اگرچه هنوز روشن نیست تعطیلات دو روزه پایان هفته 
در صورت تصویب مجلس از ابتدای سال آینده کدام روزها 
خواهد بود اما آن طور که معلوم است دولت خواهان تعطیلی 
روز پنجشنبه بوده چراکه به درستی می داند همین الان نیز 
روز پنجشنبه، ادارات تقریبا نیمه تعطیل هستند و خیلی از 

کارکنان تا قبل از ظهر محل کار خود را ترک می کنند.
طی ماه های گذشته صحبت بر سر تعطیلی روز پنجشنبه 
در جریان بود و برخی از مسئولان دولتی و نمایندگان مجلس 
معتقدند روز پنجشــنبه به دلیل انجام فرایض دینی، زیارت 
اهل قبور و ... بهتر است تعطیل شود اما در مقابل خیلی ها 
ضمن اهمیت بخشیدن به این مسائل، تاکید دارند باتوجه به 
تعطیلی نصفه نیمه روز پنجشنبه، بهتر است روز شنبه که 
در بیشــتر کشورهای دنیا، تعطیل رسمی به شمار می رود، 
در ایران نیز تعطیل شــود، اقدامی که برای همگام سازی با 
بازارهــای جهانی و توجه به افزایش انجام مراودات تجاری، 
تبادلات اقتصادی و بازرگانی با دنیا ضروری به نظر می رسد.

از سوی دیگر، تعطیلی شنبه در ایران می تواند تحولی جدید 
و افق روشنی را در اقتصاد کشور ترسیم کند، زیرا چنانچه 
روز پنجشــنبه در ایران تعطیل شــود، فرصت 2 روز یعنی 
پنجشــنبه برای ما و شنبه برای کشــورهای طرف مقابل 
معامله با تجــار ایرانی به هدر می رود. با این وجود با توافق 
مجلس در تصویب تعطیلی روز شنبه به عنوان روز تعطیلی 
رســمی جدید، این اقدام بی تردیــد می تواند اثرات مثبت 
اقتصادی قابل توجهی را نصیب کشــور کند.خاطرم هست 
که چند سال پیش و برای نخستین بار حتی قبل از مجلس 
شورای اسلامی، نمایندگان بخش خصوصی موضوع تعطیلی 
شنبه ها را پیگیری می کردند؛ خبرگان اقتصادی دلیل اصلی 
آن را تقارن حداقلی با تعطیلات بین المللی می دانند بدین 
جهت که تعطیلات پنجشنبه و جمعه در کشور ما و شنبه و 
یکشنبه در بیشتر کشورها در عمل سه روز را برای برقراری 
مراودات بین المللی باقی می گذارد. به عنوان نمونه در کشوری 
مثل چین که بیشــترین مراودات اقتصادی ما با این کشور 
است، اختلاف ۴ ساعت و نیم با چین باعث می شود نتوانیم 
از این چند روز به خوبی اســتفاده کنیم.با این وجود کاش 
بخش خصوصی بر این خواسته خود پافشاری بیشتری کند 
تا این مهم در میان دعواهای سیاسی نمایندگان مجلس گم 
نشــود. نکته قابل توجه اینکه تعطیلی جمعه و شنبه چند 
ســالی است در کشورهای مســلمان منطقه مانند امارات، 
ترکیه، عراق و افغانســتان اجرایی شــده و از طرفی پاسخ 
استفتا از دفاتر مراجع عظام هیچ اشکال شرعی بر تعطیلی 
شنبه وارد نمی دانند. بنابراین برای تقویت وضعیت اقتصادی 
کشور به ویژه رونق تبادلات تجاری بدون نگاه سیاسی بلکه 
بــا هدف پویایی و بهبود فضای اقتصادی کشــور، تمرکز و 
توجهات روی تعطیلی روز شنبه گذاشته شود.مدتی است 
لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته در مجلس مسکوت باقی 
مانده که گویا دلیل اصلی آن اختلاف نظر نمایندگان بر سر 
تعطیلی روز شنبه یا پنجشنبه  است، این در حالی است که 
فعــالان اقتصادی و تجاری در اتاق های بازرگانی خطاب به 
دولت و مجلس، تأکید دارند به منظور توجه به رونق اقتصاد 
کشور و افزایش سطح تجارت و بازرگانی، بهتر است روزهای 
»جمعه و شنبه« به عنوان 2 روز تعطیل رسمی در کشور در 
نظر گرفته شود.علاوه بر فعالان اقتصادی، کمیسیون اجتماعی 
مجلس نیز در بررسی اولیه خود راجع به تعطیلی 2 روز در 
هفته مایل است به جای پنجشنبه، روز شنبه تعطیل شود. 
هرچند دولت تاکید دارد که به جای شنبه، روزهای پنجشنبه 
تعطیل شود با این وجود مجلس طرح خود را براساس تعطیلی 

روزهای شنبه تنظیم کرده است.
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امضای ۴ میلیارد دلار قرارداد تجاری در » ایران اکسپو ۲۰۲۴«

امضای ۴ میلیارد دلار قرارداد تجاری در » ایران اکسپو ۲۰۲۴«
مرتضی قدیمی  -    رییس ستاد برگزاری نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران گفت: آمادگی داریم در نمایشگاه ایران اکسپو 2024 بیش از چهار میلیارد دلار موافقتنامه و قرارداد تجاری با دیگر کشورها منعقد کنیم.

برقراری ارتباط موثر و 
هدفمند شرکت های 

داخلی با تجار خارجی، 
زمینه سازی برای انعقاد 

قراردادهای صادراتی 
و جذب سرمایه گذاری 
خارجی در دستور کار 
قرار دارد که با دعوت 
از نزدیک به سه هزار 

تاجر خارجی از بیش از 
100 کشور جهان، بتوان 

یک برنامه عملیاتی و 
ثمربخش را اجرا کرد.

محصولات شیمیایی، صنعت ســاختمان و خدمات فنی مهندسی و گروه پتروشیمی 
است.وی تصریح کرد: هزینه های هتل، پذیرایی، ترانسفر داخلی تجار، بازرگانان خارجی 
بر عهده ستاد برگزاری نمایشگاه است تا فرصت هم افزایی و آشنایی صادرکنندگان ایرانی 
با بازرگانان و سرمایه گذاران خارجی فراهم شود.تکبیری با بیان اینکه 2۵ وزیر صنعت، 
تجارت و بازرگانی و روســای اتاق های بازرگانی 2۰ کشور در نمایشگاه حضور خواهند 
داشت، گفت: این رویداد در مساحتی نزدیک به ۵۰ هزار متر مربع و با حضور بیش از 
۸۰۰ شرکت برتر صادراتی برگزار می شود.وی با اشاره به شکست تحریم های ظالمانه با 
حضور تجار و بازرگانان کشورهای دنیا در این نمایشگاه، ایجاد روابط اقتصادی گسترده 
تر، ایجاد پایگاه های اقتصادی در جهان و افزایش نفوذ سیاسی و اقتصادی در عرصه بین 
المللی، تاکید کرد: این رویداد دارای  ظرفیت های نهفته فراوانی است و کسی که بتواند 
از این ظرفیت ها به خوبی استفاده کند، به بازارهای جدیدی دسترسی پیدا خواهد کرد.

رییس ســتاد برگــزاری نمایشــگاه توانمندی هــای صادراتی ایــران تاکید کرد: 
سیاست گذاری های مناسب دولت و تلاش های صادرکنندگان برای ایجاد تحول ساختاری 
در ترکیب صادرات غیرنفتی، شناسایی روش های مقابله با رفع موانع و محدودیت های 

تجاری، سبب شد که ارزش صادرات کالاها و خدمات غیرنفتی ایران افزایش یابد.

مجید تکبیــری در همایش معرفی ظرفیت ها، اهداف و برنامه های 
ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران با بیان اینکه صنعت 
نمایشگاهی یکی از ابزارهای بسیار مهم برای معرفی ظرفیت های تولیدی 
کالاها و خدمات کشور محسوب می شود، اظهار داشت: دولت سیزدهم از 
فرصت برگزاری نمایشگاه های بین المللی برای معرفی توانمندی شرکت 

های ایرانی استفاده کرده است.
وی با بیان اینکه تلاش ها بر کســب دســتاوردهای ملموس برای 
تجارت و اقتصاد کشور معطوف شده است، تصریح کرد: به گفته رئیس 
جمهور، »دیپلماسی سیاسی باید در خدمت دیپلماسی اقتصادی کشور 
باشد و جایگاه و نقش دیپلماسی باید در رشد و توسعه اقتصادی کشور 

دیده شود.«
تکبیری تاکید کرد: ششــمین نمایشگاه بین المللی توانمندی های 
صادراتی جمهوری اســلامی ایران، تحت عنوان ایران اکســپو 2۰2۴ 
از هشــتم تا دوازدهم اردیبهشــت ۱۴۰3 در محل دائمی نمایشــگاه 
هــای بین المللــی تهران برگــزار می شــود که بزرگتریــن رویداد 

در حــوزه صــادرات کالاهای غیرنفتی و در راســتای تحقق شــعار 
 رشــد تولید و سیاســت های اقتصاد مقاومتی در افزایــش و ارتقای

 صادرات غیرنفتی گام است.
وی خاطرنشان کرد: برقراری ارتباط موثر و هدفمند شرکت های داخلی 
با تجار خارجی، زمینه سازی برای انعقاد قراردادهای صادراتی و جذب 
ســرمایه گذاری خارجی در دستور کار قرار دارد که با دعوت از نزدیک 
به سه هزار تاجر خارجی از بیش از ۱۰۰ کشور جهان، بتوان یک برنامه 

عملیاتی و ثمربخش را اجرا کرد.

  شناســایی و ایجاد بازارهای بین المللی با برگزاری ایران 
اکسپو 2024

رییس ســتاد برگزاری نمایشــگاه توانمندی هــای صادراتی ایران 
بیان داشــت: در نمایشگاه ایران اکسپو 2۰2۴ تمرکز بر ۶ گروه کالایی 
شامل صنایع غذایی، کشاورزی، شیلات، صنعت، فرش دستباف، صنایع 
دستی و گردشگری، دارو تجهیزات پزشکی، تجهیزات آزمایشگاهی و 

همراهی سازمان 
حسابرسی با برنامه 

جهش سرمایه 
گذاری در مناطق 

آزاد

  تلاش اپراتورهای اینترنت ثابت و سیار برای افزایش کیفیت و سرعت
 نمایندگان اپراتورهای اینترنت در پاسخ به ایرنا درباره برنامه های کوتاه مدتی که برای افزایش کیفیت و سرعت اینترنت دارند نکاتی را تشریح کردند.

 نشست »بررسی و تبادل نظر پیرامون انجام تعهدات اپراتورها برای بهبود کیفیت اینترنت با توجه به تغییرات تعرفه ای« با حضور قائم مقام وزیر ارتباطات 
و مدیران عامل اپراتورها، نمایندگان آن ها و خبرنگاران برگزار شد.

در این نشست بیژن عباسی آرند مدیرعامل اپراتور ایرانسل در پاسخ به ایرنا درباره برنامه  کوتاه مدتی که برای بهبود کیفیت و سرعت شبکه خود دارند 
به  طوری که کاربران آن را تا نوروز لمس خواهند کرد، گفت: در اپراتور ایرانسل برنامه هایی برای توسعه شبکه در کل کشور مخصوصا در مکان هایی که 

ترافیک بیشتری دارد را در دستور کار داریم و سعی می کنیم در تمام لایه ها توسعه را تسریع کنیم.
وی افزود: تلاش می کنیم در 2 ماه باقی مانده در سال این کار را با سرعت بیشتری جلو ببریم و با تاسیس سایت های جدید تجربه کاربری بهتری را برای 

هموطنان خود در تعطیلات نوروز رقم بزنیم.
حمید بهروزی معاون فنی و توسعه شبکه اپراتور همراه اول گفت: یکی از برنامه توسعه ای ما استفاده از باند فرکانسی 23۰۰ است. تجهیزاتی در گمرک 
داشتیم که ترخیص شده و اگر بتوانیم آن را در 2 ماه آینده در کلانشهرها نصب و راه اندازی کنیم در بحث کیفیت و سرعت بهبود خواهیم داشت اما باید 
به این نکته تاکید کنم که اثر افزایش تعرفه بر بهبود کیفیت کمی زمانبر است. ما باید درآمدی که از افزایش تعرفه حاصل می شود را به دست بیاوریم و 

خرید کنیم و پس از نصب و راه اندازی آن است که بهبود شبکه حاصل می شود.
»حســین ملازاده« مدیرعامل اپراتــور رایتل نیز گفــت: برنامه هایی بــرای افزایش کیفیت شــبکه اصلی خــود در تهران داریم و اوایل ســال 
 بعــد نیز در شــهر تبریــز شــبکه هســته ای دیگــری را ایجــاد خواهیــم کــرد. ایــن اقدامات بهبــود وضعیــت شــبکه ارتباطی کشــور

 را در به دنبال دارد. علاوه بر آن ارتقای فناوری ســایت های موجود را نیز در دستور کار داریم و به همین واسطه تا پایان امسال ۹۰ درصد سایت ها به 
اینترنت نسل چهار مجهز می شوند.

 رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: وزارت ارتباطات به صورت 
لحظه ای میزان پیشرفت توسعه شبکه ارتباطی توسط اپراتورها و بهبود شاخص های 
ارتباطی را رصد می کند.امیر لاجوردی در نشست »بررسی و تبادل نظر پیرامون انجام 
تعهدات اپراتورها برای بهبود کیفیت اینترنت با توجه به تغییرات تعرفه ای« که با حضور 
مدیران عامل اپراتورهای ســیار و برخی از اپراتورهای ثابت برگزار شــد، گفت: مدیران 
اپراتورها در این جلسه مسائلی را مطرح کردند. وزارت ارتباطات و سازمان تنظیم جزو 

وظایف خود می داند که بهبود کیفیت ارتباطات را در دستور کار خود قرار دهد.
وی با تاکید بر اینکه در دولت سیزدهم 2 مساله مهم را در دستور کار داریم، افزود: 
مساله نخست توسعه فیبرنوری منازل و کسب وکارها است. هدف ما این است تا پایان 

دولت بتوانیم 2۰ میلیون پوشش برای خانوارها ایجاد کنیم. انجام این کار در کشورهای 
کوچکتر از ایران ۱۰ سال طول کشیده است. با همکاری و همراهی اپراتورها این پروژه 
بزرگ را تا پایان دولت به نتیجه خواهیم رساند. پایان امسال پوشش به هشت میلیون 

خواهد رسید و اکنون بیش از ۵ میلیون 2۰۰ هزار پوشش ایجاد شده است.
توســعه شبکه مبتنی بر نســل پنجم نیز در دستور کار قرار گرفته است. باندهای 
فرکانسی 3۶۰۰ تا 3۸۰۰ را پس از سال ها به مزایده گذاشته و آن را در اختیار اپراتورهای 
ســیار قرار خواهیم داد تا به موازات شبکه ثابت، شبکه سیار نیز توسعه پیدا کند و با 
تنظیم گری کاری کنیم تا بار اینترنت از شبکه سیار به شبکه ثابت انتقال داده شود تا 
هر 2 شبکه افزایش یابد.میزان سرمایه گذاری سه اپراتور سیار از سال ۹۶ که سرجمع 

۱3۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری کردند که این عدد در ۱۴۰۱ به ۵۸۰ میلیون دلار 
رسیده است که روند کاهش سرمایه گذاری کاملا مشهود است. از طرفی نیز سهم بخش 
ارتباطات و فناوری اطلاعات از تولید ناخالص ما نیز مشخص است. طی سالیان گذشته 
روند نزولی در بخش ارتباطات داشتیم که باید در این حوزه نیز تدبیر شود.لاجوردی 
گفت: آخرین تعرفه گذاری های ما در حوزه های مختلف به سال ها قبل برمی گردد. وزارت 
ارتباطات معتقد است که افزایش قیمت باید با شرایط توسعه ای همراه باشد. افزایش 
سایت های نسل پنجم اینترنت به ۱۰ درصد تا پایان سال ۱۴۰3، افزایش پوشش نسل 
چهارم در کشور به ۹۶ درصد تا پایان سال ۱۴۰3 و افزایش 3۰ درصدی میانگین سرعت 

در ۶ ماه آینده جزو مهم ترین شروط پذیرفته شده توسط اپراتورهای ارتباطی است.

رصد لحظه ای پیشرفت توسعه ارتباطات توسط اپراتورها در وزارت ارتباطات

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
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موافقت دولت با افزایش ۲۰ درصدی حقوق
مریم لطفی      |    رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با تاکید بر اینکه هدف دولت این است که بودجه غیر تورمی بسته شود، گفت: روز گذشته در کمیسیون 

تلفیق، موارد ارجاعی از طرف صحن مجلس که ناظر بر موارد اختلافی دولت و مجلس بود، مطرح شد و به تدریج در حال برطرف شدن است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ابراز امیدواری کرد که توافقنامه اتحادیه اقتصادی اوراسیا طی شش ماه آینده در مجلس به تصویب برسد و گفت: تجارت آزاد با کشورهای ونزوئلا، سوریه، 
پاکستان و یک کشور اروپای شرقی و تجارت ترجیحی با اندونزی و برخی کشورهای آسیای شرقی نیز در دستور کار قرار دارد و تجارت آزاد با پاکستان نیز در مرحله تنظیم فهرست کالاهاست.

 مهدی ضیغمی در همایش معرفی ظرفیت ها، اهداف و برنامه های ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران با بیان اینکه برگزاری نمایشگاه ایران اکسپو ۲۰۲۴ این امکان را فراهم می کند 
که تجار بتوانند به بازارهایی که پیش از این سهمی از آنها در اختیار نداشتیم، دست یابند، اظهار کرد: ایران اکسپو ۲۰۲۴ مهمترین رویداد تجاری کشور محسوب می شود که در آینده کشور ثبت 

خواهد شد تا به طور سالانه برگزار شود.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای افزایش کیفیت و تبادلات مالی با مهمانان حاضر در نمایشگاه، تصریح کرد: به سفیران مستقر در کشورهای جهان ابلاغ شده تا به شناسایی و مذاکره با تجار بازارهای 

هدف برای حضور در نمایشگاه اقدام کنند. به دنبال حضور کشورهای بیشتر از دوره قبل هستیم.
تجارت آزاد با ۴ کشور در 

دستور کار است

   ســاخت واحدهای مسکونی شهری 
توسط بنیاد مســکن به ۱۹۷ هزار و ۳۰۰ 

واحد رسید
 معاون مسکن شــهری بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی با بیان اینکه ساخت واحدهای مسکونی 
شهری توسط بنیاد مسکن به ۱۹۷ هزار و ۳۰۰ 
واحد رسید، گفت: ۱۸۲ هزار واحد از واحدهای 
در دست احداث در شهرها توسط بنیاد مسکن 
واحدهــای نهضت ملی مســکن در اراضی ۹۹ 
ساله است.به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، 
»حمیدرضا ســهرابی« روند اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن را در شهرهای تحت مسوولیت بنیاد 
تشریح کرد و افزود: اکنون بیش از ۱۸۲ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن در شهرها وارد روند اجرا شده 
است.معاون مسکن شهری بنیاد مسکن با بیان 
اینکه تاکنون ۲۰۶ هزار واحد پروژه تعریف شده 
است، خاطرنشان کرد: فونداسیون حدود ۸۸ هزار 
واحد، اسکلت ۴۶ هزار واحد، سفت کاری ۱۵ هزار 
و ۷۱۷ واحد و نازک کاری هفت هزار و ۵۱۹ واحد 
در اراضی ۹۹ ساله شهری در قالب طرح نهضت 

ملی مسکن به اتمام رسیده است.
سهرابی توضیح داد: در کنار اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن در شهرها، بنیاد مسکن ۱۵ هزار و 
۳۰۰ واحد مســکن شهری را در شهرهای تحت 
مسوولیت خود در قالب طرح های سالیانه بنیاد 

در دست اجرا دارد.
به گفته این مقام مســوول، هم اکنون ۱۹۷ 
هزار و ۳۰۰ واحد مســکونی در شــهرها توسط 

بنیاد مسکن در حال اجراست. 

 طرح های جامع شــهرها بر پایه حفظ 
باغات تدوین و بازنگری می شود 

معاون معمــاری و شهرســازی وزارت راه و 
شهرســازی با تاکید بر حفظ و صیانت از باغ ها 
در مناطق شــهری، گفت: در بازنگری ها، تهیه و 
تدوین طرح جامع با مصوباتی که با حفظ باغات 

مغایرت دارند مخالفت خواهد شد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »خسرو 
دانشــجو« بخشی از اقدامات آن معاونت را برای 
حفظ باغات در شهرها به ویژه شهر تهران تشریح 
کرد و افزود: دولت سیزدهم موافق تخریب باغات 
نیست و از همه مکانیزم های قانونی برای حفظ 

باغات استفاده می کند.
معاون معمــاری و شهرســازی وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکه هم اکنــون برخی از 
مشکلات عمده کشــور از جمله آلودگی هوا به 
دلیــل عدم ممانعت از تخریب باغات و فضاهای 
محیط زیســتی در کنار سایر دلایل ایجاد شده 
است، گفت: اگر هم اکنون مشکل کلان آلودگی 
هوا داریم، بخشی از دلایل آن به عدم حفاظت و 
صیانت از باغات با توجه به تراکم جمعیت مرتبط 
است.دانشجو با تاکید بر اینکه آلودگی هوا دلایل 
دیگری از جمله کیفیت ســوخت وسایل نقلیه، 
عــدم بهره منــدی از فناوری های حمل و نقلی 
منطبق با محیط زیست تراکم بالای جمعیتی در 
شهرها، استفاده حداکثری از سوخت های فسیلی 
و دیگر موارد را نیز شــامل می شود، تصریح کرد: 
شــورای عالی شهرسازی و معماری ایران موافق 
حفظ باغات است و از هرگونه اقدامی که باغات 

را تهدید می کند جلوگیری خواهد کرد.
دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری وزارت 
راه و شهرســازی بیان داشــت: در شورای عالی 
شهرســازی و معماری اساســا در مقابل تغییر 
کاربری های فضای ســبز مقاومــت وجود دارد. 
به تازگی نیز با یکی از مصوبات شهرداری تهران 
کــه مرتبط با تغییر کاربری برای افرادی بود که 
پیشتر دستور نقشه ای گرفته تا در باغات شهری 
و پیرامون شــهر ســاخت و ســاز انجام دهند، 

مخالفت کردیم.

  تاکید ســفیر کوبا بر عملیاتی شدن 
توافقات مشترک این کشور با ایران

 سفیر کوبا در ایران با بیان اینکه سفر هیات 
گروه همکاری های مشترک دو کشور در تهران 
برای گسترش همکاری های دوجانبه است، گفت: 
کوبا تاکید بر عملیاتی شدن توافقات مشترک در 

سفر مقامات دو کشور دارد.
به گــزارش از از ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایــران، »آلبرتو گونزالس 
کاســالس« در نشست مشــترک با مدیرعامل 
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران که معــاون اول وزیر ارتباطات کوبا نیز در 
آن حضور داشــت، افزود: با توجه به اینکه عمده 
محور این توافقات اقتصادی است، خواستار این 
هستیم که وزارت صنعت، معدن و تجارت ایران 
محور کمیســیون مشترک دو کشــور باشد.در 
ادامه، معاون اول وزیــر ارتباطات کوبا گفت: از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ایران می خواهیم 
زمینه حضور شــرکت های توانمند این کشور را 
در بخش های مختلف مورد نیاز کوبا فراهم کند.

»گونزالس ویــدال« با بیان اینکه برای هاوانا 
)پایتخت کوبا( توسعه روابط راهبردی با جمهوری 
اسلامی ایران در همه زمینه ها حائز اهمیت است، 
تاکید کرد: با توجه به تجربیات و توانمندی های 
تهران در حوزه های مختلف، توســعه روابط دو 
کشور در این حوزه از اهمیت بیشتری برخوردار 
بوده و کوبا مشتاقانه منتظر حضور شرکت های 
ایرانی برای توسعه اقتصادی و ارتباطات در این 

کشور است.
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داود منظــور، در خصوص تغییرات کمیســیون تلفیــق مجلس در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳، اظهار کرد: به طور طبیعی وقتی نمایندگان در حین بررســی 
لایحــه بودجه، درخواســت ها و پیشــنهاداتی از جاهای مختلفــی دریافت 
می کننــد، زیرا نمایندگان پاســخگوی موکلین هســتند و این موکلین اعم 
از اشــخاص حقیقی یــا حقوقی یا ســازمان ها انتظاراتی دارنــد که ممکن 
 اســت در زمان تدوین لایحه بودجه به آن موضوع ها توجه نشــده باشــد؛ لذا

 عمدتاً نمایندگان این موارد را بررسی می کنند و اگر مورد تایید قرار بگیرند به 
بودجه الحاق خواهد شد.

وی افزود: امســال در کمیسیون تلفیق بودجه هم الحاقاتی داشتیم، البته 
نسبت به سال های گذشته از نظر تعداد کمتر بود، اما از نظر میزان بار مالی که 
ایجاد می کرد، عددها نسبتاً معتنابه بود که این نگرانی را با هیئت رئیسه مجلس 
مطرح کردیم که محدودیت هایی در تامین منابع داریم و تراز بودجه دولت با این 

الحاقات دستخوش تغییر می شود که باید مورد بازبینی قرار بگیرد.

  بخش زیادی از اختلاف نظرها برطرف شده است
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: خوشبختانه همراهی خیلی خوبی انجام 
شد و روز گذشته در کمیسیون تلفیق مواردی که از طرف صحن مجلس ارجاع 
شده بود و عمدتاً ناظر بر همین تغییرات و موارد اختلافی بین دولت و مجلس 
بود که تقریباً به یک جمع بندی های خیلی خوبی رسید و نگرانی هایی که قبلًا 
داشــتیم، با این میزان از هماهنگی که بین کمیسیون تلفیق مجلس و دولت 

برقرار شده، به تدریج در حال برطرف شدن است.
منظور در مورد اینکه چه میزان بار مالی به بودجه اضافه شده است، بیان کرد: 
برآوردها متفاوت است و بستگی محاسبه مفروضاتمان دارد، البته بین سازمان 
برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های مجلس اختلاف نظرهایی بود، ولی درصد 
قابل توجهی و عدد معتنابهی نسبت به کل بودجه پیشنهادی دولت، اضافه شده 
بود که با بازنگری هایی که در حال انجام است، فکر می کنیم به یک توافق خوب 

بین دولت و مجلس نزدیک شویم.

وی ادامه داد: اینکه آیا ســقف بودجه افزایش پیدا کند یا نه، فعلًا قطعی 
نیســت، ولی بخش زیادی از اختلاف نظرهایی که در گذشته داشتیم در دو 

روز گذشته برطرف شده است.

  هدف دولت تصویب بودجه غیر تورمی است
رئیس سازمان برنامه و بودجه در خصوص افزایش حقوق کارمندان و اینکه 
که نگاهی شــکل گرفته بود که دولت مخالف افزایش حقوق کارکنان است، 
گفت: افزایش حقوق و دستمزد باید متناسب با ظرفیت های تامین مالی باشد 

و هدف دولت این است که بودجه غیر تورمی بسته شود.
منظور توضیح داد: قطعاً مردم راضی نخواهند بود که میزان حقوق و دستمزد 
را بالا ببریم، اما از روش های تورمی مانند روش های قرضه ای یا با اســتفاده 
از ظرفیت های نظام بانکی بخواهیم کسری بودجه دولت را تامین کنیم، زیرا 

نهایتاً اثر تورم بیشتر می شود و افزایش حقوق را خنثی می کند.
وی تاکیــد کــرد: پیشــنهاد دولــت بــرای افزایش حقــوق در لایحه 
بودجــه ۱۸ درصــد بود که مجلــس آن را کافــی ندانســت و دولت هم 
بــا افزایــش ۲۰ درصد حقــوق موافقت کــرد، البتــه اقداماتــی هم در 
 مجلــس بــرای فوق العاده هــای خاص در حال انجام اســت کــه برخی از 
دستگاه ها آن را پیشنهاد دادند و در مورد این موضوع در حال رایزنی با مجلس 

هستیم تا به جمع بندی برسیم.

  سازمان برنامه و بودجه به دنبال ایجاد تحول است
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در خصوص جلسه گذشته خود با فعالان 
فرهنگــی جبهه انقلاب، اظهار کرد: بحث های خوبی در نشســت با اصحاب 
فرهنگ، حوزه و دانشــگاه، تشکل های مردم نهاد و قرآنی مطرح و انتظارات 

جبهه فرهنگی انقلاب از دولت و سازمان برنامه بودجه عنوان شد.
منظور بیان کرد: ســازمان برنامه و بودجه در یک فرایند تحولی به دنبال 
این است تا بتواند گفتمان انقلاب را در جریان نظام برنامه ریزی و بودجه ریزی 
کشور بیش از گذشته جاری کند؛ به همین جهت جلسات گفتمانی را برگزار 

می کنیم و شب گذشته چهارمین نشست برگزار شد.
وی تاکید کرد: در جلسه شب گذشته مطرح شد که سهم بخش فرهنگ 
در بودجه های سالانه ناچیز است و زیر بخش های فرهنگی تقریباً نادیده گرفته 
می شــوند؛ در بررسی هایی که انجام داده بودیم به این جمع بندی رسیدیم، 
البته تلاش ما این است که یک تراز مناسب تری بین بخش های مختلف در 
برخورداری از بودجه جاری و عمرانی برقرار کنیم تا نســبت ها مخصوصاً در 
حوزه فرهنگ و همه زیربخش های آن اعم از کتاب، ســینما نشــر، مساجد، 

تشکل های مردمی و... منطقی شود.

  بخش دوم لایحه بودجه روزهای آینده به مجلس تقدیم می شود
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه سهم بخش فرهنگ در بودجه 
۱۴۰۳ افزایش یافته است، بیان کرد: معتقدیم پیشرفت اقتصادی بدون پیوست 
فرهنگی و پیشرفت در حوزه فرهنگ امکان پذیر نیست، یعنی دولت به دنبال 
پیشرفت همه جانبه است. این موضوع را حوزه های زیربنایی و زیرساختی در 

کنار هم می بینیم.
منظــور گفت: در نظام برنامه ریــزی و تدوین برنامه هفتم هم به موضوع 
فرهنــگ پرداختیم و اکنون بخــش اول لایحه ۱۴۰۳ کــه اولین برش از 
برنامــه هفتم اســت در مجلس در حال نهایی شــدن قــرار دارد و بخش 
 دوم لایحــه بودجــه نیز در دولت در حال تکمیل اســت کــه در روزهای

 آینده به مجلس تقدیم می شود.

   براساس قانون جهش 
تولید مسکن سالی یک 
میلیون واحد مسکونی 

باید ساخته شود تا 
تعادلی بین عرضه و 
تقاضای مسکن در 

بازار وجود داشته باشد 
که در نتیجه قیمت 
مسکن کنترل شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/11/04
شماره : 1574

خودروسازی و قطعه سازی در سیطره انحصار

بسیج تمام ظرفیت های کشور برای برگزاری ششمین دوره اکسپو ایران

مافیا صنعت خودرو آنقدر گردن کلفت شده که صدای سازمان ملی استاندارد را 
هم در آورده است. رئیس سازمان ملی استاندارد می گوید که مافیای واردات قطعات 
خودرو در مسیر تدوین استانداردها اختلال ایجاد می کنند.مافیای صنعت خودرو، تنها 
در صنعت قطعه سازی و واردات نیستند،  بلکه مسیر صنعت خودرو، میزان تولید خودرو 
و حتی چه خودروهایی باید تولید شود را هم تعیین می کنند. براین اساس اگر مدیر 
خودروســازی بخواهد به بقای خود ادامه دهد و صندلی اش را حفظ کند باید با ساز 
ناکوک مافیا، همراه شود. هر فردی که روبه روی این افراد )پشت پرده صنعت خودرو( 
قرار گیرد،  چاره ای جز رفتن نخواهد داشت. گفته می شود مافیای صنعت خودرو، برخی 
از قطعه سازان هستند که طی چند وقت اخیر با ایجاد شرکت های اقماری متعدد، عرصه 
را برای فعالیت قطعه سازان کوچک تنگ کردند؛ این قطعه سازان مشخص می کنند که 

مسیر راه خودروسازان چه باشد و مدیر خودروسازی باید با چه اصولی حرکت کند.

  تمکین برای ماندگاری
حسن حسن زاده از فعالان صنعت خودرو به ایران اقتصادی گفت: اگر خودروسازی 
بخواهد رویه و اصول خود را داشته باشد و به مافیا توجه نکند، به یکباره با چالش های 
جدی روبه رو خواهد شد. به عنوان مثال یکی از قطعات مهم و ضروری خودرو، کمیاب 

می شود و یا قطعه ساز از تأمین آن قطعه به دلیل کمبود نقدینگی، امتناع می کند.
او ادامه داد: مدیران خودروسازی برای آنکه میز و صندلی خود را حفظ کنند و یا 
خوشبینانه اجازه ندهند که خطوط تولید خودرو به خواب برود، مجبور می شوند به 

خواسته برخی از قطعه سازان و یا همان مافیا تمکین کنند.
حســن زاده اظهارداشت: قطعه سازان و خودروسازان همواره می گویند که صنعت 
خودرو در انحصار نیست و ضرورت دارد که بازار خودرو براساس عرضه و تقاضا تعیین 
شــود  اما به واقع اینچنین نیست. وقتی خودروسازان با تعداد محدودی از قطعه ساز 
همکاری دارند و خیلی از شــرکت های قطعه ســاز مستقل جایی در خطوط تولید و 
تأمین قطعات کارخانه ای خودرو ندارند، طبیعی است که انحصار باشد.او گفت: یکی 
از امیدواری های جدی ما این اســت که دولت ســیزدهم وضعیت صنعت خودرو و 
قطعه سازی را ساماندهی کند و اجازه ندهد که مافیای صنعت خودرو به فعالیت خود 
ادامه دهد و تعیین کننده مسیر راه باشد.این فعال صنعتی تأکید کرد: برخی از قطعه 
سازان که همان مافیای صنعت خودرو هستند، در تأمین قطعات خودرو سهل انگاری 
می کنند و بارها دیدیم که خودروســازان هم به عمــد و یا غیرعمد با آنها همراهی 
می کنند و هرگونه کاهش تولید را به گردن دولت )قیمت گذاری دستوری( و یا نبود 
قطعه می اندازند. این درحالی اســت که خودروسازان می توانند منابع تأمین قطعات 

محصولات خود را تغییر دهند.

  اختلال در مسیر استانداردسازی
مهدی اسلام پناه، رئیس سازمان ملی استاندارد، معتقد است: برای استانداردسازی 
قطعات خودرو، مقاومت هایی در صنعت وجود دارد و معمولاً قطعه ســازان همکاری 
نمی کنند و حتی در برخی موارد دســت اندازهایی در مســیر ایجاد می کنند، بویژه 

مافیای قطعات وارداتی که تلاش دارند در مسیر استانداردسازی اختلال ایجاد کنند.
او افزود: در ابتدای دولت فقط ۵۰ قطعه اســتاندارد در صنایع قطعه سازی خودرو 
وجود داشت و مابقی قطعات بدون استاندارد تولید و عرضه می شدند اما تا پایان امسال 
استانداردهای هزار قطعه خودروی مصوب خواهند داشت. بعد از تصویب استانداردها در 
کمیته های فنی و ملی، عرضه این هزار قطعه صرفاً با نشان استاندارد انجام خواهد شد 

تا مصرف کننده هم نسبت به ایمنی و کیفیت آنها اطمینان داشته باشد.
رئیس سازمان ملی استاندارد افزود: تدوین استانداردها براساس معیارهای علمی و 
مشخصه های بین المللی است و ما در تعیین شاخص ها سهل گیری نداریم. در تدوین 
اســتانداردها نظر جامعه نخبگانی را هم جویا می شویم و استانداردها بعد از تدوین، 
منتشر می شوند تا نظرات افکار عمومی را هم بررسی کنیم، چنانچه موضوعی نیاز به 

تغییر داشته باشد در استانداردها لحاظ می کنیم.

 شفاف سازی وزیر سابق صمت
سید رضا فاطمی امین، وزیر ســابق صمت هم ۹اردیبهشت ماه سال جاری اعلام 
کرد که یکی از خودروســازان به طور مشــخص، مبالغ هنگفتی را در رسانه ها هزینه 
می کند تا آشــفته بازار خودرو را آشــفته تر کند. صنعت خــودرو یک صنعت بیمارِ 
تحت درمان اســت امــا مافیاهایی در بازار و برخی خودروســازان وجــود دارد که 
نمی خواهنــد قیمت خودرو کاهش پیدا کند؛ چراکه از این وضعیت نفع می برند. در 
 حقیقت مافیاهایی در بازار و برخی خودروســازان وجود دارند که نمی خواهند قیمت 

خودرو کاهش پیدا کند.
به هر ترتیب مافیای صنعت خودرو ســالیان متمادی است که در این حوزه ورود 
کردند. این مافیا با ولخرجی های پرشمار و تطمیع برخی از افراد، مسیری که می خواهند 
را جلوی پای خودروسازان و قطعه سازان می گذارند. اخیراً هم شاهد آن هستیم که 
ایران خودرو و سایپا با کمبود قطعه روبه رو شدند و صحبت از ۱۳۰ همت )خودروسازان 
ادعا دارند که تا پایان سال جاری زیان انباشته شان به ۲۰۰ همت می رسد( زیان انباشته 
به میان می آورند.حال این ســؤال باقی اســت که کمبود قطعه به خاطر هماهنگی 
خودروسازان با مافیا است و یا اینکه مافیا در حال تحت فشار قراردادن خودروسازان 

هستند تا دولت سیزدهم با آزادسازی قیمت ها موافقت کند. تجربه سال های گذشته 
نشان می دهد که همواره مدیران خودروسازی و مافیا به جهت منافع مشترک، یکدیگر 
را همراهی می کنند. این مافیا که در بخش های مختلف ریشه دارند،  ۱۰ اردیبهشت 
باعث شدند تا فاطمی امین با رأی نمایندگان مجلس از وزارتخانه صمت خارج شود.

 مافیای سازمان یافته
جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس نیز معتقد است: مافیای صنعت خودرو یک 
جریان اســت و در طول سال های مختلف، این جریان شکل گرفته و تأثیرگذار بوده 
است. مافیا می تواند یک کارشناسی باشد که در بدنه وزارت صمت با ارائه آمار نادرست، 
وزیر و معاونان وزیر را به گمراهی بکشاند تا تصمیم اشتباهی در حوزه صنعت خودرو 
بگیرد. مافیا می تواند جریانی باشد که با مطرح کردن اینکه ارز از کشور خارج می شود، 

جلوی واردات خودرو را بگیرد. 
مافیا یک جریان است و ما دنبال ۴ تا اسم نباید بگردیم. مافیا، جریانی است که 
طی ســال های سال اتفاق افتاده و نفوذ کرده و الان ثمره و خروجی آن را می بینیم. 
مافیا، همان جریانی اســت که وقتــی قیمت ها کاهش پیدا می کند، با یک مصاحبه 
یــا یک تیتر و یا یــک اظهارنظر، جلوی کاهش قیمت را می گیرد.او ادامه داد: مثالی 
می زنم و بعد شــما ببینید چه کســی تحت  تأثیر مافیا بوده اســت. مجلس در سال 
گذشته قانونی را مبنی بر واردات خودروهای نو مصوب کرد. ماده ۴ قانون ساماندهی 
بــازار خودرو، تمــام اختیارات را به وزارت صمت و دولــت داد که چه تعداد خودرو 
وارد شــود، چه کیفیتی داشــته باشــد و حجم موتور خودروها چقدر باشد و... فقط 
مجلــس مصوب کرد که واردات، قانونی شــود. من همان زمان در تنظیم آیین نامه، 
بارها چه در فضای مجازی و چه در جلســات متعدد به وزارت صمت اعلام کردم که 
 آیین نامه ای که می نویسید، به جای اینکه به نفع مردم باشد، به نفع خودروساز است و 
حتماً در راستای افزایش قیمت خواهد بود؛ نه کاهش قیمت. در واقع شرایط خودروهای 

وارداتی نو را محدود کردند.

  قواعد نانوشته و حضور محسوس
سعید مدنی،  کارشناس صنعت خودرو نیز اعتقاد دارد که مافیای صنعت خودرو، 
جریانی نیست که از بیرون شخصی در حال برنامه ریزی به صورت شبکه ای باشد. این 
مافیا به صورت خودکار ایجاد و متولد می شود. زمانی که قیمت ها در درب کارخانه ها 
به شکل تعیین شده هستند و دو نرخی در بازار وجود دارد، تولد مافیا ها حتمی خواهد 
بود. زمانی که شکاف عمیقی میان قیمت خودرو در بازار و تحویلی کارخانه وجود دارد، 
ایجاد شدن یک شبکه مافیا کاملًا طبیعی به نظر می رسد. این که شخص یا اشخاصی 
بخواهند خودرو ها را از کارخانه خریداری کنند و با نرخ بالاتر در بازار بفروشند، به یک 
رویه تبدیل شــده است. البته برخی ها شاید تشکیلاتی کار کنند؛ یعنی با روش های 
خاصی که دارند، تعداد بســیار زیادتری خودرو را بتوانند خریداری و ســود هنگفتی 
را کســب کنند. عنوان چنین شبکه ای را می توان مافیای بازار خودرو گذاشت. یعنی 

مافیایی فاقد تشکیلات سازمانی، با قواعد نانوشته و حضور محسوس.

معاون ارتقای کســب و کارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت ایران گفت: با 
همکاری تمام ارکان دولت و استفاده از ظرفیت های کشور ششمین دوره ایران اکسپو 
برای معرفی توانمندی های کشــور برگزار می شود. محمدصادق قنادزاده در همایش 
»معرفی ظرفیت ها، اهداف و برنامه های ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران« 
با تاکید بر اینکه این رویداد دستاوردهای بسیاری برای کشور به همراه دارد، اظهار داشت: 
دولت از جمله رئیس جمهوری، معاون اول و وزرای دولت حمایت و همراهی لازم برای 

برگزاری این نمایشــگاه را دارند و مصوبات مناسبی در این راستا صادر شده است که 
می تواند به برگزاری بهتر این رویداد کمک کند.وی با تاکید بر اینکه این رویداد باید 
در تقویم سالانه کشور ثبت شود، تصریح کرد: برگزاری دوره پنجم ایران اکسپو نشان 
داد اگر این رویداد به درستی مدیریت شود می توان با توسعه ظرفیت های کشور نتایج 
بسیاری را به دست آورد.قنادزاده با اشاره به بهبود وجهه بین المللی ایران با برگزاری 
دوره پنجم ایران اکسپو، خاطرنشان کرد: در این رویداد توانستیم با حضور تجار از ۷۰ 

کشور و برگزاری ۱۰۰ نشست BTOB به قراردادهایی بالغ بر ۲ میلیارد دلار دست یابیم.
وی با تاکید بر اینکه برای برگزاری نمایشگاه ششم ایران اکسپو ضعف ها را احصا کردیم، 
تاکید کرد: در دوره پیشین انتظار استقبال بزرگی نداشتیم در حالی که ۷۰۰ شرکت 
داخلی و ۳۰۰ شرکت خارجی شرکت کردند. به همین دلیل برای دوره بعدی از مهرماه 
ستاد مرکزی شکل گرفت تا برنامه ریزی و پیگیری های لازم با دستگاه های مختلف انجام 
شود و همچنین به دنبال بهره مندی بیشتر از ظرفیت های اتاق های بازرگانی هستیم.



بورس و بانک 
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انتظارات تورمی در دی ماه به کف رسید

ابوالفضل حمیدی   |    انتظارات تورمی در دی ماه به کف رسید. نتیجه بررسی های صورت گرفته درخصوص انتظارات تورمی و اخبار 
منفی درخصوص تورم و ارز از ابتدای دی ماه امسال تا نخستین روز بهمن ماه نشان می دهد که شاخص انتظارات تورمی به صفر 

نزدیک شده است به طوری که این شاخص حتی از نخستین روز دی ماه نیز کمتر شده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از همراهی سازمان حسابرسی کل کشور با برنامه های جهش سرمایه گذاری در مناطق آزاد خبر داد.
به گزارش از دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی،  »حجت الله عبدالملکی« در دیدار با مدیرعامل و رئیس هیات عامل ســازمان حسابرســی کشور اظهار داشت: برنامه های جهش 
سرمایه گذاری، رونق تولید و توسعه صادرات ماموریت اصلی مناطق آزاد در کشور بوده و تحقق این امر همراهی همه دستگاه ها را می طلبد.وی به ماموریت اصلی مناطق آزاد کشور اشاره کرد و افزود: 

در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی فعالیت های زیربنایی و حاکمیتی در راستای افزایش سرمایه گذاری انجام می گیرد.
مدیرعامل و رئیس هیات عامل سازمان حسابرسی کشور هم در این دیدار قول مساعد داد، برای اینکه مناطق آزاد کشور در ایفای وظایف اصلی خود موفق باشد، این سازمان در الگوهای حسابداری 
و گزارشگری مالی همراهی بیشتری با آن داشته باشد.»قدرت الله اسماعیلی« با تاکید بر تسریع در روند انجام فرآیندهای حسابرسی در مناطق آزاد، افزود: در صورت نیاز استانداردهای حسابرسی 

مناطق اصلاح می شود.

همراهی سازمان حسابرسی با 
برنامه جهش سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد

 یک هزار و ۶۰۰ هکتار زمین به بیت المال 
بازگشت

 معاون وزیر راه و شهرسازی گفت که تا پایان 
دی مــاه از یک هزار و ۶۲۶ هکتار زمین دولتی در 

سراسر کشور رفع تعرض شد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »ارسلان 
مالکی« درباره رفع تعرض فوری به اراضی دولتی از 
ابتدای امسال تاکنون گفت: از ابتدای امسال تا پایان 
دی ماه سه هزار و ۴۹۸ مورد تعرض به اراضی دولتی 
در سراسر کشور رخ داد که با تلاش نیروهای یگان 
حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن از یک هزار 
و ۶۲۶ هکتار زمین دولتی در سراســر کشور رفع 
تعرض شد.مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن 
گفت: بیشترین میزان رفع تعرض طی این مدت 

در استان فارس به میزان ۵۵۲ مورد بوده است.
وی یادآور شد: استان تهران با ۵۴۵ مورد رفع 
تعرض در رتبه  بعدی قــرار دارد.مالکی در مورد 
اجرای احکام قطعی قضایی از ابتدای سال جاری 
تا دی ماه، توضیح داد: ۴۳۴ مورد حکم قطعی به 
نفع دولت در این زمینه اجرا شده  است.وی افزود: 
مساحت احکام اجرا شده در سراسر کشور بیش 
از ۷۰۰ هکتار است.معاون وزیر راه و شهرسازی، 
بیشــترین میزان اجرای احکام به نفع دولت در 
تصرف اراضی را مربوط به اســتان های اردبیل با 
۵۱ مورد و استان مرکزی با ۵۰ مورد اعلام کرد. 

  بهــره وری در حوزه انرژی اولویت اول 
کشور است

 رئیس ســازمان ملی بهره وری گفت: دومین 
منابع هیدروکربنی دنیا را داریم اما مصرف بالای 
انرژی باعث شــده به عنوان یکی از مسائل کشور 
مطرح باشد، بر این اساس اولویت نخست ارتقای 
بهره وری در این حوزه است.میرســامان پیشوایی 
درباره ارتقای بهره وری در حوزه انرژی، اظهار کرد: 
در حــوزه بهره وری انرژی و آب نیاز به اقدامات و 
تصمیمات جدی هســتیم و اقدامات ســازمان 
بهــره وری در این زمینه چند لایه دارد.وی افزود: 
نخست اینکه دستگاه اجرایی متولی بخش برنامه 
بهره وری خــود را پیش ببرد. وزارت نیرو، نفت و 
جهاد کشــاورزی در حوزه آب و انرژی با سازمان 
بهره وری در حال فعالیت هستند و برنامه بهره وری 
وزارت جهاد کشاورزی هم که ابلاغ شده در راستای 
بهره وری آب است.رئیس سازمان بهره وری گفت: در 
برخی موارد سازمان به صورت مستقیم در مسائل 
ورود می کند و حوزه انرژی از این حوزه ها اســت. 
امسال سازمان ملی بهره ورزی با همکاری وزارت 
نیرو، نفت، معاونت علمی و سازمان و شبکه دانش 
بنیان کشور مسائل حوزه انرژی را بررسی می کند.

در موضوع آب در حوزه کشاورزی دو مساله اصلی 
داریم، یکی موضوع آمایش کشت و الگوی کشت 
است و باید به سمت محصولاتی برویم که ارزش 

افزوده بالا با مصرف آب کمتری دارند.

   در سایه اجرای 
سیاست تثبیت 
اقتصادی، بازار 

غیررسمی ارز کشور در 
طول 8 ماه و از اواسط 

اردیبهشت ماه تا اواسط 
دی ماه امسال روند با 
ثباتی را طی کرد و با 

عملکرد مناسب بانک 
مرکزی، در کانال 5۰ 
هزار تومانی به خوبی 

تثبیت شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/11/04
شماره : 1574

انتظارات به عنوان یکی از مهم ترین متغیرهای تأثیر گذار در تورم و شاخص های قیمتی بازارها سال هاست که به بحث 
اصلی در محافل دانشــگاهی تبدیل شــده است. به گونه ای که در کنار سیاستگذاری و برنامه هایی که مسئولان اقتصادی 
در دستور کار خود قرار می دهند، انتظارات مثبت یا منفی می تواند برای بازار و شاخص تورم را تغییر دهد. براین اساس 
هرچه افکار عامه مردم و فعالان اقتصادی نسبت به آینده مثبت تر باشد، شاهد افت روند تورم و شاخص های قیمتی بازارها 

خواهیم بود و هرچه این افکار منفی تر باشد به رشد شاخص های قیمتی و درنتیجه تورم منجر می شود. 
درواقع این انتظارات روی نحوه تصمیم گیری و عملکرد مردم و فعالان اقتصادی اثر مســتقیم می گذارد و نتیجه این 
تغییر خود را در شاخص های بازار و تورم نشان می دهد. درواقع درصورتی که فعالان اقتصادی باتوجه به تجربه گذشته و 
تحلیل خود از آینده، وضعیت شاخص های اقتصادی را رو به وخامت ببینند، با افزایش تقاضا و خرید و سرمایه گذاری در 

بازارهای پربازده تلاش می کنند که خود را از تورم مصون کنند.
 این درحالی اســت که در دی ماه امســال، بررســی ها از افت قابل توجه انتظارات در حوزه تورم و ارز حکایت می کند. 
در شــرایطی این اتفاق رخ داده اســت که به صورت بی سابقه ای شاهد پیوســتگی اخبار منفی در منطقه هستیم که به 
فاصله کوتاهی از یکدیگر رقم خورده اســت. پس از حمله حماس به رژیم صهیونیســتی که همانند ســایر کشــورهای 
منطقه روی شــاخص های اقتصادی ایران نیز اثرداشــت، گســترش و تداوم این جنگ و ســپس حمله امریکا و انگلیس 
بــه یمــن، عملیات تروریســتی در کرمان و ســوریه، از مؤلفه هایی بود کــه در صورت نبود یک مدیریت کارا ازســوی 
بانک مرکزی می توانســت همانند ســال های گذشــته نرخ ارز را به اوج برساند. چه آن که در ســال های نه چندان دور 
 شــاهد اثرگذاری اتفاقات مشــابه در بازار ارز بویدم. اما اجرایی شــدن سیاســت تثبیت اقتصادی ازســوی بانک مرکزی 
که موجب شد تا در ۹ ماهه امسال نرخ ارز در محدوده مشخصی قرار گیرد، جهش نرخ ارز در پی ریسک های سیاسی و 
نظامی را خنثی کرد. برهمین اساس درحالی که نرخ دلار در بازار غیررسمی در کانال ۵۰ تا ۵۱ هزارتومان در نوسان بود، 
وقوع پیاپی چندین ریســک خارجی نیز فقط باعث رشــد تا سه هزاز تومانی نرخ ارز دراین بازار شد. هرچند که این رشد 

نیز موقتی بود و دوباره نرخ به کانال های پایین تر بازگشت.
 

  برنامه بانک مرکزی برای بازار ارز در جریان تحولات جدید منطقه
یکی از مهم ترین اهداف اجرای سیاست تثبیت اقتصادی توسط بانک مرکزی مقابله با نوسانات ناگهانی و شدید بازار ارز 
بوده و بررسی تحولات این بازار در ماه های اخیر نشان می دهد که این بازارساز به اهداف خود در این زمینه رسیده است.

در دهه های اخیر اقتصاد ایران تحت فشار تحریم های ظالمانه امریکا و کشورهای غربی و درگیر یک 
جنگ تمام عیار اقتصادی بوده است.

 تجربه این جنگ اقتصادی نشــان داده که نوســانات ارزی ناشی از تحریم ها و بحران های سیاسی، 
می تواند اثرات مخربی بر اقتصاد کشور داشته باشد و بر همین اساس بانک مرکزی در یک سال اخیر، 
بسته سیاستی ای را تحت عنوان سیاست تثبیت اقتصادی برای مقابله با نوسانات ناگهانی و شدید بازار 

ارز اجرایی کرده است.
 

 ثبات ارزی و اثر کوتاه مدت اخبار منفی بر بازار ارز
در ســایه اجرای سیاســت تثبیت اقتصادی، بازار غیررسمی ارز کشــور در طول ۸ ماه و از اواسط 
اردیبهشــت ماه تا اواســط دی ماه امســال روند با ثباتی را طی کرد و با عملکرد مناسب بانک مرکزی، 
در کانــال ۵۰ هــزار تومانــی به خوبی تثبیت شــد. البته در طول این مدت، کشــور بــا بحران های 
سیاســی متعددی نیز مواجه شــد که در نبود یک سیاســت فعــال و مؤثر، هر کدام می توانســتند 
 شــوک ارزی و تورمی را برای اقتصاد کشــور به همراه داشــته باشــند اما این بحران ها فقط اثرات 
کوتاه مدت و انتظاراتی بر بازار ارز داشتند و در مدت کوتاهی، اثرات منفی آنها بر نرخ ارز از بین رفت و 

نرخ دلار مجدداً به روند تثبیتی خود برگشت.
 

  اثر تثبیتی حضور فعالانه بانک مرکزی در بازار ارز
نکته مهمی در اجرای سیاســت تثبیت اقتصادی در طول ماه های اخیر نهفته اســت و آن اینکه در 
صورت کنترل و مدیریت انتظارات هیجانی بازار ارز در طول بحران های داخلی و خارجی، نوسانات آن 
بســیار محدود و کوتاه مدت می شــود و به تبع آن، قطعاً اثرات منفی کمتری نیز به همراه دارد. پس از 
حمله طوفان الاقصی موجی از اخبار منفی روانه بازار ارز شــد که انتظارات از افزایش نرخ ارز را بســیار 
بالا برد اما با حضور فعالانه بازارســاز، این انتظارات به خوبی کنترل شــد و نرخ ارز در مدت کوتاهی به 

روند تعادلی خود برگشت.
 پیــش از حمله طوفان الاقصــی )۱۳ مهر ۱۴۰۲( نرخ دلار ۴۹ هزار و ۹۰۰ تومان بود و پس از آن، 
در نتیجه انتظارات هیجانی به بالای ۵۲ هزار تومان رســید اما پس از چند روز،  مجدداً به کانال ۵۰ 

هزار تومانی برگشت.
در ماجرای حمله تروریســتی در کرمان نیز چنین اتفاقی تکرار شــد و نرخ ارز که در محدوده ۵۰ 
هزار تومانی تثبیت شــده بود، پس از این اتفاق در ســاعات کوتاهی به میانــه کانال ۵۱ هزار تومانی 
رســید و پــس از چند روز دوباره به کانال ۵۰ هزار تومانی برگشــت. پــس از حمله امریکا و انگلیس 
به یمن و تنش زایی این دو کشــور در منطقه خاورمیانه که در واقع شــروعی برای تداوم تنش ها در 
 ایــن منطقه بود نیز نرخ دلار در بازار ارز کشــور نوســاناتی را تجربه کرد که پــس از مدتی با تخلیه 

هیجانات انتظاراتی همراه شد.
 

  نوسان بسیار محدود نرخ ارز در جریان تحولات جدید خاورمیانه
پس از این تنش ها با اقدام تلافی جویانه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به مقر تروریست ها در پاکستان، 
عراق و سوریه و به دنبال آن ایجاد تنش میان ایران و پاکستان و همچنین حمله رژیم صهیونیستی به 
سوریه و شهادت فرمانده اطلاعات سپاه قدس در سوریه و چند تن دیگر از مستشاران ایران، تحولات 
جدیدی در خاورمیانه شکل گرفت، به طوری که شاهد تشدید تنش ها میان کشورهای این منطقه در 
مقابل رژیم غاصب صهیونیســتی و کشــورهای متخاصم غربی هستیم.در اقتصاد ایران که بازار ارز آن 
طی دهه های اخیر بسیار تحت تأثیر اخبار منفی سیاسی بوده است، چنین اتفاقاتی می توانست همراه 
با شــوک های بزرگ ارزی باشد؛ همان طور که در شوک های ارزی سال های ۱۳۹۱، ۱۳۹۷ و ۱۳۹۹ به 
ترتیب شــاهد افزایش ۹۲ درصدی، ۱۶۷ درصدی و ۷۷ درصدی نرخ ارز بودیم. اما با اجرای سیاســت 
تثبیت اقتصادی، تمام این اخبار و تحولات منطقه ای و جهانی که در کمتر از ۲۰ روز اتفاق افتاده، بازار 
ارز را فقط درگیر نوسانی حدود ۳ هزار تومانی و کمتر از ۵ درصدی کرده است که آن هم ناشی از جو 
هیجانی بازار ارز در خلال این اخبار منفی بوده اســت. بانک مرکزی بدون اینکه ارزپاشــی کند، مسیر 
درستی را در مدیریت بازار ارز کشور سپری کرده که نتیجه آن ایجاد فضایی مطمئن و پیش بینی پذیر 

برای فعالان اقتصادی کشور است.
 

 منابع ارزی کافی و قابل اطمینان است
بر اســاس اطلاعات موثقی که به دســتمان رســیده، مدیریت بازار ارز از سوی بانک مرکزی برای 
نخستین بار بدون ارزپاشی بوده است و این نشان می دهد که در اثر اجرای سیاست تثبیت اقتصادی اثر 
اخبار منفی بر بازار ارز بسیار کمتر از گذشته است. مسئولان بانک مرکزی بارها بر اینکه ذخایر ارزی 
بانک مرکزی مطمئن و قابل اتکا است، تأکید کرده اند و با توجه به اینکه عرضه و تقاضا در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران به عنوان مرجع رســمی بازار ارز کشــور، در شرایط بسیار خوبی قرار دارد، پیش بینی 

می شود نرخ دلار به زودی به سطوح قبلی خود بازگردد.

www.ofoghemroz.ir

 برترین اخبار ایران و جهان
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کشاورزی 

خط انتقال آب ارم - دهرود 
آماده بهره برداری شد

کریم حسن پور    |      هفته گذشته بود که محمد علی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که براساس خردجمعی، کار کارشناسی وهماهنگی های 
ـ ۱۴۰۲ مبلغ ۱۷هزار و ۵۰۰ تومان تصویب و اعلام می شود. صورت گرفته با دولت، نرخ خرید تضمینی گندم برای سال زراعی ۱۴۰۳ ـ

هوشمندی در تعیین نرخ خرید تضمینی گندم

 اولین جلسه مصاحبه تاریخ شفاهی با محمد 
رضا خادمی رئیس موزه ی تاریخ شهرســتان 
بهاباد در سازمان اسناد و کتابخانه ملی استان 

یزد انجام شد

  
در راستای تدوین تاریخ شفاهی مفاخر شهرستان بهاباد  
اولین جلســه  مصاحبه با حضور محمــد رضا خادمی  
رئیس موزه ی تاریخ شهرســتان بهاباد با مصاحبه ی 
محمد حسن امیری پژوهشــگر و استاد تاریخ دانشگاه 
در واحد آرشیو شفاهی سازمان اســناد و کتابخانه ی 

ملی یزد کلید خورد.  
وی در بخشی از این مصاحبه می گوید:اینجانب محمد 
رضا خادمی بهابادی متولد 1340 ، از خانواده ی مذهبی 
در شهر بهاباد استان یزد قدم به عرصه ی وجود گذاشتم. 
از طرف پدر با 6  واسطه به حاج مهدی بزرگ،  خیر به 
نام و بانی مسجد جامع و کلانتر بهاباد در عصر زندیه و 
از طرف مادر که با فامیلی میر ابوالقاســمی و از سادات 
رضوی می باشند منسوب به میر محمد سعید رضوی،  
ملقب به میر ماه پیشانی از عالمان و عارفان قرن دهم 

ه.ق می باشم.

  شهردار کرمانشاه تاکید کرد؛
ارتقای سطح زیبایی شهری در کرمانشاه با حذف 

زوائد بصری
 

شهردار کرمانشاه بر لزوم ارتقای سطح زیبایی شهری در 
این شهر با حذف زوائد بصری تاکید کرد.

نادر نوروزی در کمیسیون زیباسازی شهری اظهار کرد: 
مناطق هشت گانه شــهرداری به همراه سازمان منظر 
و سیمای شهری هرچه ســریع تر با برنامه ای هدفمند 
نسبت به رفع اغتشاشات و زوائد بصری در سطح معابر 

اصلی و فرعی و همچنین محلات اقدام کنند.
وی افزود: استفاده از نظرات افراد خلاق و صاحب ایده در 
بحث زیباسازی شهری بسیار مهم است، همچنین در 
کنار استفاده مناسب از نور و روشنایی، باید المان های 
شهری نیز به گونه ای طراحی شــود که نشانگر هویت 

ملی و مذهبی جامعه باشند.
شهردار کرمانشاه تصریح کرد: وجود آرامش بصری در 
فضاهای عمومی از مظاهر احترام به حقوق شهروندی 
است و برای رســیدن به این هدف در گام نخست باید 
زوائد بصری و موانع فیزیکی از سطح شهر حذف شوند.

وی بیان کرد: مدیران مربوطه باید به مواردی مانند ایجاد 
هویت برای فضاهای شهری، یکپارچگی بصری، ایجاد 
تنوع در فضای شهر و سرزندگی اجتماعی در محیط با 
توجه به فرهنگ مداری که موجب شخصیت بخشی به 

شهر می شود توجه ویژه داشته باشند.

  در ادامه طرح زیباسازی فضاهای سبز توسط 
خدمات شهری شهرداری؛ پاکسازی و زیباسازی 

پارک ها به دره ریشهر رسید 

 
دره ریشــهر با همکاری کارگران زحمتکش سازمان 
سیما، منظر و فضای سبز شــهری و سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری بندر بوشــهر پاکسازی و زیباسازی 

شد.
 در همین زمینه، سرپرســت معاونت خدمات شهری 
شهرداری بندر بوشــهر گفت: دره ریشهر سال هاست 
که مملو از درخت و نیزار بوده و به همین علت به مکانی 

برای جمع شدن زباله نیز تبدیل شده بود.
 مختار کرمی با اشــاره به تلاش و برنامه ریزی معاونت 
خدمات شهری شهرداری برای زیباسازی شهر، ادامه 
داد: طی ماه های اخیر برنامه پاکســازی و زیباســازی 
پارک ها و نوار ســاحلی را با همکاری سازمان مدیریت 
پسماند و سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری در 
دستور کار قرار دادیم که پس از پاکسازی برخی پارک ها 
نظیر پارک دانشجو، پارک شــغاب، پارک لیان، پارک 
لیل و... نوبت به پارک ریشهر رسید که با تلاش مضاعف 
همکاران، این پارک نیز پس از پاکســازی و گل کاری، 
ساماندهی شد. گفتنی اســت، این همکاری در ادامه 
برای سایر پارک های شهر نیز انجام شده و موضوعات 
و مشکلاتی نظیر نورپردازی، پاکســازی، گل کاری و 

درختکاری، هرس درختان و... مرتفع خواهند شد.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر گفت: از ســری پروژه های جهاد آبرســانی این اســتان، پروژه خط انتقال آب ارم-دهرود دشتســتان به طول ۲۷ کیلومتر آماده بهره برداری شــد. 
ابوالحســن عالــی در توضیــح ایــن خبر اظهار داشــت: خط انتقــال آب ارم - دهرود با لوله پلی اتیلن 3۵۵ و 31۵ میلیمتر اجرا شــده و چهار روســتا با جمعیت بالغ بر چهار هــزار و 100 نفر را تحت 
پوشــش قرار می دهد. وی بیان کرد: همچنین خط انتقال آبرســانی به روســتای پرگانک نیز به طول 4 کیلومتر احداث شــده و جمعیت زیر پوشــش این خط ۸00 نفر اســت. عالی یادآور شــد: منبع 
تأمین آب خطوط یاد شــده ســد تنگ ارم اســت و مجموع اعتبار آن نیز یک هزار و 1۵0 میلیارد ریال گزارش شــده اســت. وی افزود: از اهداف اصلی این پروژه می توان به ارتقاء و پایداری آب شــرب 
و جلوگیری از هدر رفت آب اشــاره کرد. عالی ادامه داد: برخی از روســتاهای شهرســتان دشتســتان در چند ســال اخیر با مشکلاتی عدیده برای تامین آب شرب ســالم و پایدار مواجه بوده که با پروژه 
 های اجرا شــده در حوزه جهاد آبرســانی تحول قابل توجهی در این حوزه حاصل شــده اســت. وی اظهار کرد: احداث آب شــیرین کن و نوســازی خطوط انتقال و توزیع از جمله پروژه های شــاخص

 برای افزایش پایداری شهرها و روستاها در شهرستان دشتستان است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/11/04
شماره : 1574

خرید گندم با قیمت 
۱9۵۰۰ هزار تومان در 

هر کیلو معادل ۳9۰ دلار 
در هر تن است؛ در حالی 

که آرد تولیدی روسیه 
امروز با قیمتی کمتر از 
۳۰۰ دلار به عراق صادر 

می شود.

با این حال برخی کارشناسان و فعالان معتقد بودند که این میزان ۲000 تومان پایین تر از قیمتی است که در چند ماه گذشته روی آن اتفاق نظر 
صورت گرفته ولی رســماً اعلام نشــده بود، به همین دلیل برخی رســانه ها به این امر اعتراض کردند و معتقدند به کشاورزان ظلم شده است، این در 

حالی است که قیمت جدید خرید تضمینی گندم، افزایش ۲۵00 تومانی یا 1۷درصدی نسبت به سال گذشته که 1۵هزار تومان بود.

  نرخ جهانی گندم
بررســی ها نشــان می دهد قیمت گندم در جهان حدود 13 تا 1۵ هزار تومان اســت. برخی کارشناســان بر این باورند که اگر فاصله قیمت خرید 
تضمینی گندم در داخل با میانگین جهانی زیاد باشــد قاچاق معکوس انجام می شــود. به این صورت که گندم از کشــورهای دیگر وارد کشور شده و 

تحویل دولت خواهد شد.
در این شــرایط هم ارز از کشــور خارج شده و هم آمارهای تولید به هم می ریزد و ممکن است سیاست های خودکفایی را به خطر بیندازد. اکنون 
برخی گندمکاران از قیمت تعیین شده به دلیل اینکه بیشتر از جهانی است رضایت دارند و برخی دیگر معتقدند دولت باید همان نرخ 1۹هزار و۵00 

تومان را اعمال می کرد. در این صورت فاصله حدود 4۵00 تومان بود که به زیان های آن اشاره شد.
در همین خصوص کاوه زرگران، رئیس انجمن غلات کشــور با اشــاره به قیمت  گندم در بازارهای جهانی افزود: به تازگی اخباری مبنی بر تعیین 
قیمت 1۹هزار و ۵00 تومانی گندم برای خرید تضمینی در سال زراعی پیش رو شنیده می شود، در حالی که سیاستگذاران باید به این موضوع توجه 

داشته باشند که هم اکنون گندم باکیفیت در کشور روسیه از کشاورز به قیمت 
1۲هزار روبل برای هر تن خریداری می شــود. یعنی قیمت یک کیلوگرم گندم 
روسی با کیفیت در محل تولید معادل 6هزار و ۷00تومان است.  درنتیجه اگر 
دولت می خواهد بنا بر هر سیاستی پول بیشتری به کشاورز بپردازد بهتر است 
مابه التفاوت مبلغ را تحت عنوان یارانه کشت به گندمکار بدهد و قیمت گندم را 

مطابق قیمت واقعی بین المللی تنظیم کند.
رئیس کمیسیون تسهیل و توسعه تجارت اتاق تهران ادامه داد: خرید گندم 
با قیمت 1۹۵00 هزار تومان در هر کیلو معادل 3۹0 دلار در هر تن اســت؛ در 
حالی که آرد تولیدی روســیه امروز با قیمتی کمتر از 300 دلار به عراق صادر 
می شود. عراق و افغانستان بزرگ ترین واردکنندگان آرد در دنیا هستند اما ما در 
این دو بازار 1درصد هم سهم نداریم و دلیل اصلی عدم توفیق در این بازارهای 

در دسترس، سیاست های اشتباه تجمیع یارانه و قیمت تمام شده گندم است.

  بودجه دولت برای خرید تضمینی گندم
وزارت جهاد کشــاورزی با کمک شــرکت بازرگانی دولتی و سازمان تعاون 
روســتایی توانست در سال زراعی گذشته که شهریورماه امسال به پایان رسید 
حــدود 10 میلیون و 400 هزار تن گندم به نرخ 1۵ هزار تومان از کشــاورزان 
خریداری کند، این درحالی اســت که تولید گندم به حدود 13 میلیون و ۵00 

هزار تن رسیده بود.
با این حال این میزان خرید تضمینی گندم کفاف آرد نانوایان را می  دهد ولی 
برای رسیدن به خودکفایی کامل تولید باید 14 تا 1۵ میلیون تن و خرید تضمینی 
به 11 میلیون و ۵00 هزار تن تا 1۲ میلیون تن برسد که به نظر می  رسد در سال 
آینده کشورمان به آن نائل خواهد شد. به همین دلیل و باتوجه به قیمت خرید 
تضمینی تعیین شده وزارت جهاد کشاورزی اگر بتواند 11 میلیون و ۵00 هزار 
تن گندم از کشــاورزان خریداری کند باید بودجه ای بیش از ۲01 هزار میلیارد 

تومان برای این امر اختصاص دهد.
برخــی دیگر مدعی اند که اگر میزان خرید تضمینی دولت نزدیک به ســال 
زراعی گذشــته باشد حدود 1۸0 میلیارد تومان هزینه برای آن لازم است، این 
درحالی است که بودجه یارانه نان در سال ۹۹ تنها ۲0 هزار میلیارد تومان بود.

در همین خصوص زرگران با اشاره به بار سنگین مالی 1۵6هزار میلیارد تومانی 
دولت در سال زراعی گذشته برای خرید تضمینی بیش از 10.6 میلیون تن گندم 
از کشاورزان که دولت را با کسری بودجه و مشکل در پرداخت مواجه کرد، افزود: 
تعیین قیمت 1۹هزار و ۵00 تومانی بی توجهی به واقعیت های بازار است و فشار 
زیادی به دولت وارد خواهد کرد. در نهایت دولت بهتر است گندم با قیمت واقعی 
خریداری کند و اگر می خواهد از کشــاورز برای تولید این محصول استراتژیک 

حمایت کند، جداگانه و به صورت مشوق به کشاورز پرداختی داشته باشد.

  افزایش واردات سایر محصولات کشاورزی
طبیعتاً وقتی قیمت 1۹ هزار و ۵00 تومان برای خرید تضمینی گندم اعلام 
می شــد بسیاری از کشاورزان ترجیح می دادند به جای کاشتن سایر محصولات 
اساســی از جمله پنبه، دانه های روغنی)کلزا، آفتابگردان، گلرنگ( و سایر غلات 
از جمله جو به کشــت گندم مبادرت بورزند که این امر بلاشک زمینه افزایش 
وابستگی و ارزبری این محصولات را از مسیر واردات فراهم می کرد. به همین دلیل 
وزارت جهاد کشاورزی می بایست روی این امر نظارت ویژه ای می کرد و به تنظیم 
تولید تمامی محصولات کشاورزی و عدم اختلاف فاحش بین آنها اقدام می کرد.

افزایش ۷ برابری ظرفیت بازارچه های محصولات کسب و کار خانگی در یزد 

افتتاح ۱۰ طرح آماده بهره برداری در دهه فجر

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ شهردار شهر دارالعباده یزد از افزایش نزدیک به 
هفت برابری ظرفیت بازارچه های محصولات کسب و کارهای خانگی در یزد خبر داد 
و گفت: یکی از اولیت های اصلی شهرداری در جلب مشارکت خیران، توسعه کسب و 

کارهای خانگی و اشتغال زنان سرپرست خانوار است.
ابوالقاسم محی الدینی با اشاره به اینکه جلب مشارکت مردم در تمامی حوزه ها از 
اهمیت بســیار بالایی برخوردار است، اظهار کرد: در حوزه مدیریت شهر هم تا زمانی 
که مشارکت مردم وجود نداشته باشد نمی توان انتظار کسب نتیجه بسیار خوب داشت.

وی با اشــاره به فعالیت مجمع خیران شهرســاز یزد خاطرنشــان کرد: در بحث 
مشــارکت ها و فعالیت خیران شهرساز کار را با یک نگاه شروع کردیم و آن اینکه این 
شــهر را گذشــتگان ما و خود مردم ساختند و برای آینده آن هم مردم باید مشارکت 
داشته باشند و ما به عنوان شهرداری تنها مداخلات کوچکی می توانیم داشته باشیم.

شهردار یزد افزود: تمام آن چیزی که در شهرها در حال رخ دادن است، در واقع از 
محل درآمدهای خود مردم است و اتفاقاتی هم که در گذشته برای این شهر به وقوع 
پیوسته و تاسیساتی که به وجود آمده از جمله آب انبارها، درمانگاه ها، خانه های امور 
خیریه و ... توسط مردم ساخته شده و خیلی از آنها برای خدمات مختلف وقف شده است.

محی الدینی تصریح کرد: با این نگاه از ســال گذشــته تاکنون توانســتیم برخی 

اقدامات خوب و مناســب را ایجاد کنیم که همین موارد برای شهر نتایج خوبی را به 
دنبال داشته است.

وی در ارتباط با این اقدامات گفت: در خیرآباد ورزشــگاهی را با اعتبارات خیری 
ســاختیم و اتفاقات ریز و درشت دیگری هم در زمینه نمازخانه ها، بوستان ها و برخی 

زیرساخت ها و امکانات دیگر با مشارکت خیران انجام گرفت.
شهردار یزد بیان کرد: در حال حاضر هم برنامه ریزی بر روی چند موضوع مشخص 
متمرکز شــده که یکی از این موارد، توســعه اشتغال های خانگی است به گونه ای که 
ما در ابتدای کار در بازارچه های ایجاد شــده نزدیک به 60 میز داشــتیم ولی الان با 
گســترش این بازارچه ها، بالغ بر 400 میز برای عرضه محصولات کســب و کارهای 
خانگی در سطح شهر داریم.محی الدینی افزود: اخیرا هم در تهران با چند نفر از خیران 
یزدی صحبت کردیم و مقرر شــد که چند مورد دیگر آماده شود و به ویژه برای زنان 
سرپرســت خانوار که منتظر اشتغال هستند، دستگاه های چرخ خیاطی، دارهای قالی 
بافی و دستگاه های شربافی تامین و در اختیار آنها قرار گیرد تا برای توانمند شدن این 

زنان سرپرست خانوار استفاده شود.
وی افزود: حتی یکی از خیران محترم هم اعلام آمادگی کرد که نقدینگی اولیه مورد 
نیاز این افراد را در اختیار آنها قرار دهد تا بتوانند بدون مشکل کار خود را آغاز کرده 
و به درآمد برسند.شــهردار یزد افزود: یکی از موضوعات بسیار مهمی که ما به دنبال 
آن هستیم، اشتغال برای این قشر است و اعتقاد داریم که اگر اشتغال زنان سرپرست 
خانوار ایجاد شــود و برخی اتفاقات دیگری که به دنبال آن هستیم رخ دهد خیلی از 

مشکلات و آسیب ها را نخواهیم داشت.

 ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ یازدهمین برنامه بازدید اهالی رسانه استان از
 پروژه های مناطق و ســازمان های شــهرداری یزد تحت عنــون اتوبوس خبر ویژه 

منطقه دو یزد 
»علیرضــا ابوئی« درجریان بازدید خبرنگاران از طرح های در دســت اجرای این 
منطقه از ۵۵ طرح عمرانی  در حال اجرا در منطقه ۲ شهرداری یزد با اعتبار یکهزار 

میلیارد ریال خبر داد .
شهردار منطقه ۲ یزد در اولین بازدید از طرح ساماندهی ورودی جنوبی شهر یزد 
با بیان اینکه عملیات نورپردازی میدان سردار سلیمانی نیز با تخصیص اعتباری بالغ 
بر10 میلیارد ریال در دســت اقدام اســت ابراز امیدواری کرد که درایام دهه فجر به 

بهره برداری برسد.
وی اضافه کرد : سامان دهی ورودی جنوبی شهر به ویژه حد فاصل ۲ راهی بافق تا 
میدان شهید سردار سلیمانی یکی از مطالبات مردم بوده است که با اجرای این طرح 
10 هزار متر مربع از این مسیر با اعتبار قریب به ۵0 میلیارد ریال آزادسازی و آسفالت 

و یک باند به محور اضافه شد.
شهردار منطقه ۲ یزد در بازدید از پارک بزرگ شهر اظهار داشت : طرح توسعه این 
پارک که مجموعا 36 هکتار وســعت دارد نیز با اعتبار افزون بر ۷0 میلیارد ریال در 
دست  اقدام است و تلاش داریم امسال قسمت پیاده روی و مسیر دوچرخه سواری آن 
آماده شود و در سال  آینده بخش های دیگری فاز دوم این بوستان از جمله مبلمان و 

زمین های ورزشی و غیره هم به آن افزوده شود.
ابوئی گفت : جهت اسکان مسافران نوروزی ۷00 مترمربع آلاچیق در سال جاری 
ایجاد شــده و ۷00 مترمربع دیگر نیز با اعتبار ۲0 میلیارد ریال در دست اقدام است 

که تا اواسط اسفندماه مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت .
وی از پیشرفت فیزیکی 6۵ درصدی رودخانه مرکزی یزد به طول ۲400 متر خبرداد 

و افزود: این سامان دهی نیز هم اکنون ادامه دارد .

این مقام مسئول احداث تقاطع غیر همسطح صاحب الزمان )عج( را از جمله طرح 
های شــاخص این منطقه عنوان کرد و گفت : طول زیر گذر صاحب الزمان 6۷0متر 
است، دارای 3۵0 شمع و ۲ عرشه که سطح هر عرشه ۷۵0 متر مربع می باشد و در 

مجموع ۷0 درصد پیشرفت اجرایی دارد .
ابوئی در ادامه گفت: میدان این زیرگذر طی روزهای آینده بازگشــایی موقت می 

شود ولی تکمیل طرح و بازگشایی زیرگذر خردادماه سال آینده است.
وی مجموع اعتبارات شهرداری منطقه ۲ یزد را ۲ هزار میلیارد ریال بیان و تصریح 
کــرد: از این میزان یکهزار میلیــارد ریال به بخش عمرانی ،۸۵0 میلیارد ریال تملک 

اراضی و 1۵0 میلیارد ریال هم برای حوزه خدمات تخصیص یافت.
شهردار منطقه ۲ یزد از تخصیص بخش عمده ای از اعتبارات جهت تملکات اراضی 
و آزادسازی خیابان امام محمد باقر )ع( حد فاصل بین میدان قرآن تا بلوار مدرس با 
اعتبار 4۵0 میلیارد ریال خبر داد و خاطر نشان کرد : این معبر جهت کاهش ترافیک 

خیابان آیت الله کاشانی در حال آزادسازی است.وی با بیان اینکه ۵0 درصد از فاز یک 
بلوار مدرس تا خیابان دکتر مرتاض آزاد سازی آن انجام شده است  گفت: ۲00 میلیارد 
ریال جهت آزادسازی گذر1۲ متری نرجس خاتون)س( و به همین میزان نیز جهت 
آزادسازی بخش هایی از تقاطع اکبرآباد و تملکات سایر مناطق تخصیص یافته است.

ابوئی با اشاره به  اینکه از مجموع طرح های یاد شده ، 10 طرح آماده بهره برداری 
اســت که در دهه فجر افتتاح می شوند افزود : در برنامه داریم که تمامی این طرح ها 

تا پایان سال مورد بهره برداری قرار گیرند.
» محسن ابوترابی « عضو شورا شهر یزد و نماینده شورای شهر در منطقه ۲ شهرداری 
یزد که خبرنگاران را در بازدیدها همراهی می کرد گفت: منطقه ۲ شهرداری یزد در 
وسعت ۲ هزار و ۲00 هکتار با جمعیت 13۵ هزار نفر واقع در جنوب و شرق و حوزه 
مرکزی شهر یزد قرار دارد.وی در بازدید از طرح سامان دهی میدان طلائیه و پیاده رو 
سازی اطراف آن گفت: این طرح با اعتبار ۲0 میلیارد ریال به وسعت سه هزار مترمربع 

در منطقه حسن آباد یزد در دست اجرا است.
نماینده شورای شهر در منطقه ۲ شهرداری یزد با اشاره به انجام  ۷0 درصد آسفالت 
معابر منطقه و اجرای ۷0 درصد شبکه فاضلاب حسن آباد ازاجرای طرح تامین روشنایی 
این میدان نیز با اعتبار 300 میلیون تومان و ساخت المان میدان توسط سازمان سیما 

و منظر شهرداری خبر داد.
ابوترابی ضایعات فروشــی ها را مشاغل مزاحم شهری در منطقه حسن آباد دانست 
و ابراز امیدواری کرد با انتقال آنها به شــهرک مشــاغل مزاحم شهری، رضایت مردم 

منطقه در این باره کسب شود.
عضو شــورای شهر یزد آزاد ســازی خیابان محمدباقر )ع( ، حفر و نگهداری چاه 
های جذبی ، توسعه و تکمیل پارک بزرگ شهر ،ساماندهی میدان طلائیه ، ساماندهی 
رودخانه مرکزی، بازپیرایی ۲ بوســتان را از جمله اقدامات انجام شــده در منطقه ۲ 

شهرداری یزد عنوان کرد .

شهردار منطقه ۲ یزد خبر داد

   ظرفیت شبکه انتقال برق در اهواز افزایش یافت
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از پایان عملیات و برق دار شدن خط خروجی پست مهزیار با هدف بهره برداری بهینه از ظرفیت شبکه انتقال خبر داد.علی اسدی بیان کرد: عملیات احداث خطوط 13۲ کیلوولت خروجی پست برق مهزیار ) حد فاصل سپنتا تا رینگ اهواز( 
شامل تامین تجهیزات، عملیات ساختمانی، نصب برج و سیم کشی به طول ۵ کیلومتر مدار به پایان رسید و مورد بهره برداری قرار گرفت.وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه ۸۷3 میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: امکان بهره برداری بهینه از ظرفیت شبکه انتقال و افزایش 
ضریب اطمینان و بهبود پایداری شبکه از اهداف بهره برداری این پروژه بوده است.به گفته مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از مهرماه سال جاری تاکنون 6 کیلومتر مدار خط و 130 مگاولت آمپر به ظرفیت پست های شبکه انتقال و فوق توزیع تحت نظارت این شرکت در 

استان های خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد اضافه شده است.شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.
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سد بختیاری به عنوان 
بلندترین سد ایران تامین 
اعتبار شد

وزیر نیرو با اعلام اینکه اعتبار لازم برای احداث سد بختیاری تامین شده است، گفت: این سد بلندترین سد ایران است که به دست متخصصان داخلی ساخته خواهد شد.
علی اکبر محرابیان در مراسم افتتاح نوزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت آب افزود: کار احداث این سد در ۱۰ سال اخیر متوقف شده بود.وی ادامه داد: اکنون و در دولت سیزدهم اعتبار لازم برای احداث سد 

بختیاری تامین شده و عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد.
وزیر نیرو این سد را بلندترین سد ایران دانست که به دست متخصصان داخلی احداث خواهد شد و گفت: متخصصان صنعت آب ایران اکنون در کشور تاجیکستان در حال کمک به توسعه سد بزرگ این کشور هستند.

وی این موضوع را نشان از توانمندی بالای سدساز داخلی عنوان کرد.وزیر نیرو سد راغون تاجیکستان که متخصصان ایرانی در حال ساخت آن هستند را مورد اشاره قرار داد و گفت: سد بختیاری نیز مانند سد 
راغون بلندترین سد ایران خواهد بود.محرابیان در ادامه گفت: آب با زندگی مترادف است و تامین آب به معنی رشد و توسعه زندگی است؛ مهم ترین کار و فعالیت مهندسان و متخصصان این است که شرایط اقلیمی 

را با شرایط زندگی تطبیق دهند.

کریم حسن پور      |     اولین ارتباط آنلاین شهرداری بندرعباس و شهرداری نینگبو جهت افزایش تعاملات دو شهر و رایزنی مسیرهای 
همکاری آینده در راستای رابطه خواهرخواندگی برگزار شد.

  جلسه کمیته فضاسازی و تزئینات شهری ستاد 
دهه فجر استان گلستان

  مومنی : گلســتان - روابط عمومی و امور رسانه شورای 
هماهنگی تبلیغات اســلامی اســتان ، جلســه کمیته 
فضاسازی و تزئینات شهری ستاد دهه فجر استان گلستان 
در این جلسه که با حضور شهرداران سراسراستان در سالن 
اجتماعات استانداری گلستان برگزار شد ، برنامه های ستاد 
دهه فجر توسط رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 

استان گلستان تشریح گردید .

  شانزدهمین جلسه شورای اداری استان
شانزدهمین جلسه شورای اداری استان به ریاست 

جناب آقای دکتر زنگانه استاندار

مومنی : گلســتان -  روابط عمومی و امور رسانه شورای 
هماهنگی تبلیغات اســلامی استان  شانزدهمین جلسه 
شورای اداری اســتان به ریاست جناب آقای دکتر زنگانه 
استاندار گلستان با موضوع بصیرت افزایی ، هماهنگی برنامه 
های دهه فجر انقلاب اسلامی در سالن اجتماعات شهید 

رجائی استانداری گلستان برگزار میگردد. 

   مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:
بندر ابوموســی در ســفر رئیس جمهــوری به 

بهره برداری می رسد
 مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی هرمــزگان از افتتاح و 
بهره برداری از بندر چندمنظوره ابوموســی به ارزش سه 
هزار و 2۱۰ میلیارد ریال اعتبار در دومین دور سفر رئیس 
جمهور خبرداد.  به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان، »حســین عباس نــژاد« افزود: 
بندر چندمنظوره ابوموســی شامل ســاختمان مرجع 
دریایی، کریدور مسافری، اسکله ها  و دیوار پیرامونی یکی 
از طرح های شــاخص و آماده بهره برداری در دومین دور 
سفر رئیس جمهوری است.   وی ادامه داد: این طرح مردم 
محور با رویکرد اشتغال پایدار، توسعه بنادر کوچک و رونق 
بخشی به اقتصاد و معیشت ساحل نشینان دارای ۱7 هکتار 
وسعت و 6.5 متر آبخور است که می تواند پذیرای شناورهای 
هفت هزار تنی باشد. مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان 
از مزیت های اصلی این طرح به افزایش ظرفیت عملیاتی، 
ایجاد فرصت های شغلی جدید، توسعه اقتصادی جزیره و 
افزایش ضریب ایمنی شــناورهای درحال رفت و آمد در 
آب های پیرامونی این منطقه اشاره کرد.  عباس نژاد گفت: 
بندر ابوموسی به عنوان یک طرح پیشران در حوزه اقتصادی 
است که قابلیت پشتیبانی حمل بار و مسافر دارد و می  تواند 
در آینده مبدا صادرات محموله های شیلاتی به کشورهای 
حوزه خلیج فارس باشد.   وی با اشاره به نصب یک پست 
اسکله شناور و یک فروند رمپ در این بندر، افزود: ساختمان 
مرجع دریایی این بندر نیز به ارتفاع 25 متر در چهار طبقه 
آماده بهره برداری است.  به گفته مدیرکل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان ادامه داد: کار ســاختمان مرجع دریایی بندر 
ابوموسی که از اسفند ماه ۱۴۰۰ آغاز شده شامل بخش های 
برج کنترل تردد دریایی، امداد و نجات دریایی، امور دریایی 
بندر و  فضاهای آموزشی، ورزشی، رفاهی و اقامتی است.  
جزیره ابوموسی با ۱2 کیلومتر مربع وسعت به عنوان مرکز 
این شهرســتان در آب های خلیج فارس و در فاصله 75 
کیلومتری بندرلنگه و 57 کیلومتری شرق جزیره سیری 

واقع شده است.

جاده صادرات برق تجدیدپذیرها هموار شد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/11/04
شماره : 1574

در تلاشیم برای تابستانی سخت آماده شویم
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان با اشــاره به کاهــش نزولات 
جــوی و اثــرات آن بر تولید نیروگاه هــای برق آبی، گفت: با فعالیت شــبانه روزی در 
 آماده ســازی شــبکه و بهره برداری از پروژه های جدید، در تلاشــیم شــبکه را برای 

تابستانی سخت آماده کنیم.
علی اســدی در نوزدهمین جلسه کمیته پیگیری پروژه های حیاتی و ضروری این 
شرکت برای گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳، بیان کرد: اگر شرایط بارش باران و 
برف بر همین منوال ادامه داشته باشد به دلیل تاثیر آن بر تولید نیروگاه های برق آبی، 

تابستان سخت و متفاوتی را در پیش خواهیم داشت.
وی با اشاره به ۱5 پروژه حیاتی این شرکت برای گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳ 
به ظرفیت 5۰ مگاولت آمپر به بهره برداری رسیده و به زودی فاز دوم پست GIS کارون بیان کرد: از این پروژه ها فاز دوم طرح دائم پست برق GIS خزامی در شهرستان کارون 

در اهواز و ترانس سوم پست برق سبزآب در اندیمشک نیز به بهره برداری خواهد رسید.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه عملیات احداث خطوط ۱۳2 
کیلوولت خروجی پست برق مهزیار ) حد فاصل سپنتا تا رینگ اهواز( که از پروژه های 
ضروری بوده نیز به بهره برداری رسیده است، تصریح کرد: تلاش همه کارکنان شرکت 
بــه ویژه گروه های فنی و عملیاتی تکمیل به موقع پروژه ها اســت تا برق پایداری به 

مشترکان در 2 استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد تحویل داده شود.
اسدی گفت: با وجود مشکلات و کمبود نقدینگی، در حال حاضر همه این پروژه ها 

فعال بوده و به صورت شبانه روزی در حال احداث و تکمیل هستند.
شــرکت برق منطقه ای خوزستان مســئولیت انتقال برق در 2 استان خوزستان و 

کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

وزیر نیرو:  انرژی های 
تجدیدپذیر افق های 

توسعه را با تحول 
روبه رو کرده است، 

تصریح کرد: انرژی های 
تجدیدپذیر در ایران 
تابع مسائل اقتصادی 

با فراز و نشیب های 
فراوانی همراه بوده 

است، این نوع انرژی 
در سایه نیروگاه های 
حرارتی و یارانه های 

سوخت نتوانست 
سهم اقتصادی مربوط 

به خود را تأمین کند 
و موجب شد به رغم 

وجود ناترازی ها در برق 
کشور آن طور که باید، 
نتوانیم به میزان لازم 

از این فناوری در تأمین 
انرژی و برق کشور 

بهره مند شویم.

تولید برق از انرژی های تجدیدپذیر که از بهترین انواع انرژی به جهت حفظ محیط زیســت اســت در آذرماه امسال به ۱25 
میلیون کیلووات ساعت رسید

وزیر نیرو از امکان اتصال برق بین ایران و ترکیه و از آن طریق با اتحادیه اروپا خبر داد و گفت: تولیدکنندگان برق تجدیدپذیر 
هم می توانند برق صادر کنند.

علی اکبر محرابیان، در مراسم افتتاح نوزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت آب و سیزدهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر با بیان اینکه خطوط لازم بین ایران و ترکیه احداث شــده و آزمایش های لازم را با موفقیت انجام داده اســت، اظهار 

کرد: از این به بعد امکان صادرات برق ایران به بازار ترکیه و از آن طریق اتحادیه اروپا فراهم شده است.
تولید برق از انرژی های تجدیدپذیر که از بهترین انواع انرژی به جهت حفظ محیط زیســت اســت در آذرماه امسال به ۱25 

میلیون کیلووات ساعت رسید.
توسعه ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر یکی از اهداف و برنامه های وزارت نیرو در دولت سیزدهم است. بر همین اساس وزارت 

نیرو اقدامات گسترده ای برای توسعه استفاده از انرژی های تجدیدپذیر اجرایی کرده است.
افزایــش تعرفــه خرید تضمینی برق از منابع تجدیدپذیر، امکان عرضه برق تولیدی در تابلوی برق ســبز بورس انرژی، الزام 
دستگاه های اجرایی به تأمین 2۰ درصد از برق موردنیاز از منابع تجدیدپذیر از جمله اقداماتی است که برای توسعه استفاده از 

انرژی های تجدیدپذیر در وزارت نیرو اجرایی شده است.
مجموع این اقدام ها ســبب شده میزان تولید برق از منابع انرژی های تجدیدپذیر در آذرماه امسال به ۱25 میلیون کیلووات 
ساعت برسد.این میزان برق تولیدی از منابع تجدیدپذیر سبب شده صرفه جویی در مصرف سوخت فسیلی به میزان ۳۴ معادل 

میلیون مترمکعب گاز طبیعی در کشور شده است.
علاوه بر آن، این میزان برق تولید شده از منابع تجدیدپذیر سبب صرفه جویی 2۸ میلیون لیتری در مصرف آب در شرایطی 

شود که میزان بارندگی ها با کاهش قابل توجهی روبه رو شده است.
برق تولید شده از منابع تجدیدپذیر در آذرماه توانسته از انتشار 7۰ هزار تن گاز گلخانه ای جلوگیری کند.

بــرق  تولیدکننــدگان  و  اســت  شــده  فراهــم  تجدیدپذیــر  بــرق  صــادرات  امــکان  نیــرو،  وزیــر  گفتــه  بــه 
تجدیدپذیــر هــم می تواننــد بــرق صــادر کنند.وزیر نیــرو با بیــان اینکه انرژی هــای تجدیدپذیــر افق های توســعه را با 
 تحــول روبــه رو کرده اســت، تصریح کــرد: انرژی هــای تجدیدپذیر در ایــران تابع مســائل اقتصادی با فراز و نشــیب های

 فراوانی همراه بوده اســت، این نوع انرژی در ســایه نیروگاه های حرارتی و یارانه های سوخت نتوانست سهم اقتصادی مربوط به 
خود را تأمین کند و موجب شــد به رغم وجود ناترازی ها در برق کشــور آن طور که باید، نتوانیم به میزان لازم از این فناوری در 

تأمین انرژی و برق کشور بهره مند شویم.
وی با بیان اینکه به واسطه توسعه تجدیدپذیرها، در کنار پاسخگویی و رفع ناترازی انرژی برق در کشور، می توانیم در مسیر 
حفظ محیط زیســت و نیز برطرف کردن ناترازی در منابع آب کشــور گام های مؤثری را برداریم، گفت: در نیروگاه های حرارتی 
برای تولید برق در یک واحد باید تا ۱۰ چاه آب حفر شود و منابع آبی منطقه صرف تولید برق کشور می شود، با در نظر گرفتن 

راندمان نیروگاه های حرارتی بخش قابل توجهی از این منابع اتلاف می شوند.
وی تصریح کرد: در قوانین و مصوبات امروز مجلس شورای اسلامی و دولت تقاضای کافی برای 
تجدیدپذیرها به وجود آمده است، به طوری که از زمان رونمایی از تابلوی سبز بورس انرژی همه روزه 
شاهد معامله در این بازار هستیم و عرضه کننده و مصرف کننده بخش خصوصی در یک فضای کاملًا 

رقابتی اقدام به خرید و فروش انرژی تجدیدپذیر می کنند.
محرابیان ضمن دعوت از همه فعالان اقتصادی کشور برای توجه ویژه به این عرصه از تدوین و 
امضای آیین نامه ای برای صادرات برق تجدیدپذیر به صورت پایدار خبر داد و گفت: موضوع صادرات 
برق سالیان سال است که مورد نقد و بررسی قرار دارد و با چالش هایی همراه است، اما با مطالعات 
کارشناســی و بررسی های بســیار دقیق آیین نامه ای تدوین شــده که امکان را برای صادرات برق 

تجدیدپذیر به صورت پایدار فراهم می کند.
بــه گفته وی، این آیین نامه و قرارداد این اجازه را می دهد که تولید کنندگان تجدیدپذیر طی ۸ 
ماه در سال بدون محدودیت برق را صادر کنند و پیرو آن برای پیشبرد این مهم همه امکانات وزارت 

نیرو در خدمت تولیدکنندگان قرار می گیرد.
محرابیــان درخصــوص برقراری خطــوط پایدار و مطلوب بین ایران و ســایر کشــورها گفت: 
تولیدکننــدگان بخــش خصوصی می توانند از این امکان اســتفاده کنند و چهار ماه در ســال که 
کشــور با ناترازی برق روبه روســت، از طریق بورس انرژی و تابلوی ســبز که قیمت های آن مشابه 
 قیمت هــای صادراتی اســت، اقدام بــه مبادله برق در داخل کشــور کرده و در ۸ مــاه دیگر برق 

تولیدی را به سایر کشورها صادر کنند.
وزیر نیرو با بیان اینکه هم اکنون خطوط پایدار مناســب تبادل برق بین ایران و پاکســتان و نیز 
ایران و ترکیه احداث شــده اســت، گفت: بستر مناسب برای اتصال شبکه برق ایران به ترکیه و در 

ادامه اتحادیه اروپا به بهره برداری رسیده است.
وی با بیان اینکه بر این اساس امروز در بازار اتحادیه اروپا و ترکیه امکان مبادله روزانه و ساعتی 
برق برای تولیدکنندگان فراهم شــده است، تأکید کرد: هدف ما از ایجاد این خطوط مبادله انرژی 
برق اســت که در زمان نیــاز، برق و انرژی را وارد می کنیم، تقریباً در ۸۰ درصد ایام ســال امکان 

صادرات برق فراهم است.
او با بیان اینکه مسأله اصلی تأمین نیاز برق داخل کشور با حفظ حقوق و سودآوری تولید کنندگان 
است، گفت: هم اکنون عملیات اجرایی احداث بیش از ۱۰ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر آغاز شده 

است.
وی افزود: در کشور تولیدکنندگان در حال احداث واحدهای تجدیدپذیر هستند که بخشی از آن 

به بهره برداری رسیده و امکان بومی سازی پله به پله این صنعت وجود دارد.
وی بــه مــاده ۱6 قانون جهش تولیــد دانش بنیــان در صنعت برق مصوب مجلس شــورای 
اســلامی اشــاره کــرد و افــزود: در این قانون پیش بینی شــده تــا 5 درصد بــرق صنایع طی 5 
 ســال توســط انرژی های تجدید تأمین شــود و بر این اســاس همراه با رشــد صنعت شــاهد 

رشد تجدیدپذیرها نیز خواهیم بود.
وزیر نیرو با بیان اینکه بر اساس این قانون باید 2۰ درصد انرژی مورد نیاز دستگاه های دولتی نیز 
توسط انرژی های تجدیدپذیر تأمین شود و اگر امکان ساخت نیروگاه در این دستگاه ها وجود ندارد، 
می تواننــد از طریــق بورس انرژی اقدام به خرید برق کنند، گفت: در بخش تجاری و خانگی نیز به 
مرور زمان، تقاضاهایی را برای تولید تجدیدپذیر خواهیم داشت؛ نکته مهم این است که باید کشش 

تولید تجدیدپذیر رو به جلو باشد.
وی با بیان اینکه استراتژی توسعه کشور مبتنی بر تقویت انرژی و حوزه های مربوطه است، گفت: 
در دی ماه امســال شاهد رشد مصرف برق در بخش صنعتی کشور بودیم که به معنای رشد تولید 
است، برای مثال صنایع سیمان و فولاد کشور در دی ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

رشد بیش از 2۹ درصدی را در مصرف برق به ثبت رسانده که به معنای رشد تولید نیز است.
وزیر نیرو از تأمین اعتبار برای تکمیل بلندترین ســد کشــور با عنوان ســد بختیاری خبر داد و 
گفت: با مطالعات کارشناســی و بررسی های بسیار دقیق آیین نامه  صادرات پایدار برق تجدیدپذیر 

تدوین شده است.
وی با بیان اینکه سرانه آب تجدیدپذیر طی ۴۰ سال گذشته برای هر ایرانی سالانه 65۰۰ مترمکعب 
بود، اما این عدد در حال حاضر به دلایلی چون رشد جمعیت و شرایط اقلیمی و نیز کاهش بارش ها 
به حدود ۱۳۰۰ مترمکعب رسیده است، اظهار کرد: مصرف آب در همه بخش ها از جمله صنعت و 
کشــاورزی رشد چشمگیر و فزاینده ای داشته به طوری که تولیدات کشاورزی از ۳۰ تا ۴۰ میلیون 

تن به بیش از ۱۳۰ میلیون تن در سال رسیده است.
وی با بیان اینکه اکنون ضرورت دارد با کاهش چشــمگیر ســرانه آب به فکر مدیریت مصرف و 
منابع آب کشور باشیم، اظهار کرد: در این زمینه می توان اقدامات مختلفی را در دستور کار قرار داد 
که احداث و اجرای سازه ها و به کارگیری روش های نرم افزاری و نیز شیوه های اجرایی برای مدیریت 
در بخش توزیع و مصرف از جمله این اقدامات است. محرابیان به از سرگیری عملیات احداث سدی 
مشابه راغون در جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و گفت: فرایند احداث سد بختیاری طی سال ها 

پیش متوقف شده بود که با تأمین مالی، عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
وزیر نیرو با بیان اینکه برای مدیریت منابع آب کشور باید آخرین یافته های علمی به  کار گرفته 
شــود، گفت: یکی از ابعاد این مهم بازچرخانی پساب است، این امر کمک می کند حداکثر استفاده 

از منابع آبی کشور صورت گیرد.
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: وضعیت کشور از لحاظ دارویی مناسب است و در زمینه تامین »انسولین« نیز مشکلی نداریم.
 بهرام عین اللهی روز سه شنبه در حاشیه سفر خود به گلپایگان در جمع خبرنگاران در پاسخ به سووال خبرنگار ایرنا در باره کمبود انسولین در برخی از داروخانه ها افزود:کمبود دارو در کشور کمتر شده است و 
در زمینه انسولین کمبودی نداریم و افراد دیابتی با مراجعه به داروخانه های کشور براحتی می توانند داروی مورد نیاز خود را تهیه کنند.وزیر بهداشت در باره سفر خود به شهرستان های گلپایگان و خوانسار اظهار 

کرد: در پی این سفر از بیمارستان امام حسین)ع( گلپایگان بازدید و پاره ای از مشکلات آن شد.
وی افزود: این بیمارستان ۸۶ تخت مُصوب و ۱۱۰ تخت فعال دارد اما ۹۰ درصد آن نیاز به تخت بیمارستانی، همراه با ۳۲ پزشک مُتخصص و ۱۰۱ پرستار و یک کلینک مستقر دارد که مهمترین نیاز آن جراح 
مغز و اعصاب است که رییس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان موظف به رفع این نیاز شد.عین اللهی ادامه داد: پروژه توسعه بخش های »ICU« و »CCU« در سفرهای استانی با رقم ۲۷۰ میلیارد ریال مُصوب شده که 

در حال انجام است و همچنین درخواست متخصص »انکولوژی« )علم مطالعه و درمان سرطان( نیز از سوی مردم مطرح و قول مساعد در باره آن داده شده است.

وزیر بهداشت: کمبود 
»انسولین« نداریم

در هر جلسه ستاد 
تسهیل، تلاشمان این 

است که گرهی از مشکلات 
واحدهای صنعتی به ویژه 

های واحدهای تولیدی 
راکد را باز کنیم و به هدفی 

که از ابتدای دولت برای 
استان ترسیم کرده ایم 
که همان افزایش تولید 

و صادرات و دستیابی به 
رشد اقتصادی هشت 
درصدی است، برسیم.

محمد بهرامی   |       احیای واحدهای تولیدی راکد و نیمه راکد یکی از راهبردهای دولت سیزدهم برای ایجاد رونق اقتصادی و کاهش نرخ بیکاری در کشور است 
و واحدهایی که با تسهیلات بانکی و پول بیت المال راه اندازی شده و به حال خود رها شده بودند یکی پس از دیگری دوباره به چرخه تولید برمی گردند.

آهنگ تولید از دل کارخانه های خاموش

گری حرکت کنند تا تمامی واحدهای تولیدی احیا شوند.
وی ادامه داد: اســاس تشکیل ستاد تســهیل، اتخاذ تصمیماتی است که 
مشکلات واحدهای تولیدی را برطرف و کم کند و اگر خلاف این باشد نه تنها 

واحدی به چرخه تولید برنمی گردد بلکه بر تعداد آنها نیز افزوده می شود.
کلامی خاطرنشان کرد: در هر جلسه ستاد تسهیل، تلاشمان این است که 
گرهی از مشــکلات واحدهای صنعتی به ویژه های واحدهای تولیدی راکد را 
باز کنیم و به هدفی که از ابتدای دولت برای استان ترسیم کرده ایم که همان 
افزایش تولید و صادرات و دســتیابی به رشد اقتصادی هشت درصدی است، 
برسیم.موضوع احیای واحدهای راکد و نیمه راکد در سفرهای استانی رئیس 
جمهور نیز مورد توجه بوده و آیت الله رئیسی در سفر دوم خود به آذربایجان 
شرقی، در جشن احیا ۲۲۰ واحد صنعتی و تولیدی در استان بر این نکته تاکید 
کردند که مســیر توسعه و ترقی کشور از تولید می گذرد و احیای واحدهای 
راکد، تولید در کشور را رونق می بخشد ضمن اینکه زمینه را برای به کارگیری 

افرادی که از کار بیکار شده اند یا جویای کار هستند فراهم می کند.
به گفته سیدامیرحســین مدنی نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی از ابتدای دولت سیزدهم و تشکیل نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
تاکنون ۶ هزار و ۵۵۳ واحد تولیدی در کشــور احیا شــده و به چرخه تولید 
بازگشــته است و زمینه اشتغال ۱۴۵ هزار نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم 
فراهم شــده و در مجموع به واســطه این احیا، یک هزار و ۸۲۰ میلیارد ریال 
سرمایه گذاری های صورت گرفته که در کاهش نرخ بیکاری در کشور و رشد 

سرمایه گذاری موثر بوده است.
امسال نیز ۲۰۰ هزار میلیارد ریال برای احیای واحدهای راکد و نیمه راکد 
که تعدادشان در ابتدای دولت سیزدهم بیش از ۵۰ هزار واحد بود در نظر گرفته 
شده است .در آذربایجان شرقی نیز از محل احیای حدود ۲۵۰ واحد تولیدی 
راکد، بیش از هفت هزار و ۵۰۰ شغل ایجاد شده و به همین دلیل، نرخ بیکاری 
در این استان کاهش چشمگیری داشته و از متوسط کشوری پایین تر است.

مدیرعامل واحد تولیدی مقوا و لوله های مقوایی در تبریز که توانســته در 
دولت سیزدهم این واحد تعطیل شده را به طور کامل احیا و در مسیر تولید 
و اشتغال قرار دهد گفت: زمانیکه این واحد را تحویل گرفتم با سه نفر شروع 
کردم و در زمان حاضر این واحد با ۱۵۰ نیرو فعال شده و تا ۲۰۰ نفر نیز قابل 
افزایش است.رضا عباسی به تولید ماهانه یکهزار و ۲۰۰ تن انواع لوله مقوایی 
با اندازه های مختلف در این واحد تولیدی اشــاره کرد و افزود: پس از رونق 
گرفتن کارمان، تصمیم به توسعه کار گرفتیم و با خرید ۲ واحد تعطیل شده 
در شهرک صنعتی سلیمی، کارمان را توسعه دادیم و وسعت کارخانه را به ۲۰ 
هزار متر مربع در سه واحد افزایش دادیم.وی ادامه داد: با راه اندازی واحد سوم 
که در اردیبهشت سال آینده محقق می شود برای ۲۰۰ نفر اشتغالزایی می شود 
ضمن اینکه میزان تولید لوله مقوایی نیز تا ۲ هزار و ۵۰۰ تن بیشتر می شود.

عباسی میزان سرمایه گذاری برای احیای این واحد و توسعه آن را ۲ هزار 
و ۱۰۰ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: تاکنون ریالی تســهیلات نگرفته و با 
حمایت های معنوی دولت و آسان شدن کارهای واگذاری واحدهای تعطیل، 
موفق به احیا و توسعه این واحد شده است.وی بر به روز رسانی ماشین آلات 
در این نوع واحدها تاکید کرد و افزود: در ابتدای کار، با توجه به ســابقه فنی 
که داشتم چند ماشین و دستگاه را خودم طراحی کرده و ساختم اما در ادامه، 
برای ســرعت بخشیدن به کار، از ماشین آلات تولید داخل و خارج )بیشتر از 

چین( استفاده کردم.
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ایران زمین  

   مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:
 ظرفیت شیرین سازی آب تنب بزرگ افزایش 

یافت
ظرفیت شیرین سازی سایت آب شیرین کن تنب 
بزرگ پس از نصب واحد جدید و اخذ مجوز خرید 
تضمینی از شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
افزایش یافت.عبدالحمید حمــزه پور مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان در تشــریح این 
افزایش ظرفیت با بیان اینکه تلاش دولت سیزدهم 
در تامین آب شــرب مشــترکان و حمایت های 
استاندار هرمزگان باعث تسهیل در عملیاتی شدن 
این اقدام شد، افزود: با نصب واحد دوم و وارد مدار 
شدن آن، ظرفیت شیرین ســازی آب تنب بزرگ 

به۲۹۰۰ مترمکعب در شبانه روز افزایش می یابد.

طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، در آذربایجان شرقی ۱۳ درصد از مجموع ۲ هزار و ۷۰۰ واحد صنعتی و تولیدی موجود، در سال 
۱۴۰۰ تعطیل شده بود و واحدهای دیگر نیز با ۵۰ درصد ظرفیت خود فعالیت می کردند و همین امر موجب رکود اقتصادی و اخراج نیروی کار 
و بسیاری مسائل دیگر در استان شده بود که با روی کار آمدن دولت سیزدهم و مستقر شدن نمایندگان عالی دولت در استان، فعال کردن این 
واحدها در دستور کار و اولویت قرار گرفت به طوری که در سال نخست فعالیت دولت، بیش از ۲۰۰ واحد راکد به چرخه تولید بازگشت و در نیمه 

نخست امسال نیز چراغ تولید در ۵۶ واحد تولیدی راکد، روشن شد.
رفع موانع واگذاری و خلع ید صاحبان قبلی که توان و انگیزه احیای واحدهای راکد را نداشتند بزرگ ترین و موثرترین کاری بود که دولت و 
نمایندگان آن در استان با همکاری دستگاه قضا انجام دادند تا این واحدها احیا شوند و قطع یقین ادامه روند فعلی، موجب احیای تمام واحدهای 
تعطیل و همچنین ایجاد واحدهای جدید می شــود.به اذعان بســیاری از صاحبان واحدهای تولیدی احیا شده، حمایت های دولت در این مسیر 
کامل و بی سابقه بوده و برای راه انداختن دوباره این واحدها، از تمام ظرفیت های قانونی استفاده می شود و این نویدبخش روزهای خوش برای 
صنعت و تولید در آذربایجان شرقی است.مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استاندار آذربایجان شرقی با بیان اینکه فعال سازی واحدهای تعطیل 
و نیمه تعطیل از اولویت های اســتان اســت، گفت: سال گذشته ۲۰۰ واحد راکد و نیمه راکد در استان فعال سازی و به چرخه تولید بازگشتند و 

امسال نیز ۵۶ واحد راکد وارد مدار تولید شد و استان از این نظر رتبه دوم کشوری را داراست.
محمد کلامی افزود: برنامه های محوری در استان طراحی شده است تا دستگاه های دولتی با حمایت از جریان سرمایه و رفع موانع و تسهیل 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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 دارنده نشان برنز ۲۰۰۴ کشتی آزاد المپیک آتن گفت: قلبم با کشتی است ولی سمت خاصی ندارم. اگر جای خاصی قرار بگیرم، باید تاثیرگذار باشم.
مراسم ضیافت سده المپیک صبح در سالن اجلاس سران آغاز شد. در این مراسم ضمن تقدیر و تجلیل از مدال آوران ادوار المپیک )۱۹۴۸ لندن - ۲۰۲۰ توکیو( و اهدای نشان افتخار 

به آنان از تنها صدای ماندگار جهان پهلوان غلامرضا تختی )یادگاری و امانت استاد بهمنش( و موسیقی المپیک ساخته استاد انتظامی نیز رونمایی خواهد شد.
علیرضا حیدری در حاشیه مراسم جشن سده اظهار کرد: این مراسم دورهمی بود که قدیمی ها همدیگر را ببینند. در جشن قهرمانی من از طریق رسانه قهرمان قبلی را می دیدم ولی 

امروز این بزرگان را می بینم، برایم جالب بود.وی در پاسخ به این سوال که آیا در کشتی هستید یا نه، خاطر نشان کرد: من قلبم با کشتی است ولی سمت خاصی ندارم.
حیدری در پاســخ به این ســوال آیا دوســت دارید در کشــتی باشــید یا نه، گفت: برایم این موضوع اهمیت دارد که کجا قرار بگیرم تا مثمر ثمر باشم. من هیچ جای کشتی نیستم و 

تماشاچی هستم و برای تیم ملی آرزوی موفقیت دارم.

قلبم با کشتی است ولی 
سمت خاصی ندارم

 بازگشت پیروانی و گولسیانی به تمرین
پیش از شروع تمرین دیروز پرسپولیس بازیکنان 
در جلسه فنی حضور یافتند و اوسمار ویرا دقایقی 
برای آنها صحبت کرد.تمرین از ســاعت ۱۲:۱۵ 
دقیقه با گرم کردن بدن ها زیر نظر مربی بدنساز 
تیم آغاز شد. افشین پیروانی و گئورگی گولسیانی 
که با هماهنگی های قبلی با باشگاه به مرخصی رفته 
بودند، از دیروز در تمرینات تیم حضور یافتند که 
گولسیانی زیر نظر مربی بدنساز تیم به تمرینات 
اختصاصی پرداخت.نبیل باهویــی هم دیروز به 
تمرینات گروهی برگشت و محمد مهدی احمدی 
نیز بــه دلیل مصدومیت، برنامه های ویژه خود را 
انجام داد.ملی پوشان پرسپولیس هم که در اردوی 
تیم ملی و رقابت های جام ملت های آسیا حضور 
دارند، از غایبان تمرینات هستند.پاســکاری های 
کوتاه و ترکیبی، تمرینات اختصاصی برای مدافعان 
و مهاجمان به صورت مجزا و فوتبال درون تیمی، 
بخش های مختلف تمریــن ۷۵ دقیقه ای دیروز 
بود که زیر نظر کادر فنی انجام شــد.گفتنی است 
پرســپولیس فردا در یک بازی تدارکاتی پشــت 
درهای بســته مقابل پیکان بــازی خواهد کرد و 

پنجشنبه راهی دبی می شود.
 

 احمدی در دبی به تمرین برمی گردد
علی اعظــم فیزیوتراپ پرســپولیس درباره 
مصدومیت محمدمهدی احمــدی توضیح داد: 
»ضربه ای که به پای این بازیکن خورد شــدت 
زیادی داشت. این ضربه روی مچ پای این بازیکن 
برخورد کرد و همان موقع تعویض شد تا درمان 

مقدماتی روی پایش انجام شود.«
وی ادامه داد: »در ابتدا ما مشکوک به آسیب 
بافت سخت استخوانی بودیم که خوشبختانه با 
عکسبرداری مشخص شد شکستگی وجود ندارد 
اما آســیب بافت نرم ایشان شدید است و نیاز به 
چند روز استراحت و آب درمانی دارد تا خطرناک 
نشود.«فیزیوتراپ پرسپولیس گفت: »چهار، پنج 
روزی طول می کشد تا با توجه به تورمی که پای 
این بازیکن دارد درد او کمتر شــده و به تمرین 
برگردد.«با این حســاب مدافع چپ پرسپولیس 
بازی تدارکاتی مقابل پیکان را از دست می دهد 

و از اردوی دبی به تمرینات باز خواهد گشت.
 

 مشــکل ممنوع الخروجی عالیشاه به 
خاطر چک

باشگاه پرســپولیس پیش از سفر به امارات و 
در شــرایطی که در حال جمع آوری پاسپورت ها 
برای حضور در این کشــور اســت، با مشــکل 
ممنوع الخروجی چند بازیکن خود مواجه اســت. 
یکی از این بازیکنان امید عالیشــاه کاپیتان اول 
سرخ هاست. مشکل ممنوع الخروجی عالیشاه مربوط 
به مسأله مالی و برگشت خوردن یکی از چک هایش 
است. کاپیتان پرسپولیس که روی حساب وعده 
باشگاه برای پرداخت مطالبات چک کشیده بود، 
با عدم پرداخت آن اکنون با دردسر مواجه شده و 
احتمالاً قادر به همراهی این تیم در سفر به امارات 
نخواهد شد. برخی از بازیکنان پرسپولیس البته از 
فصل گذشته بخشی از مطالبات خود را دریافت 
نکرده اند و حســاب خالی باشــگاه در این روزها 
نیز نگرانی بزرگی برای آنها شــکل داده است. اما 
شاید این بدترین اتفاق برای عالیشاه باشد که در 
روزهایی که این تیم ســرمربی خود را نیز هنوز 
مشخص نکرده، کاپیتانش را نیز در اردوی امارات 

به همراه نداشته باشد.

  انتخاب فرشید باقری بازگشت به عقب
 استقلال همچنان در حال بالا و پایین کردن 
بازار نقــل و انتقالاتی برای جذب بازیکن جدید 
اســت. نکونام دو لیســت را در اختیار مدیریت 
باشــگاه قرار داده که از اول نیز مشــخص بود 
آبی ها کار ســختی برای جذب نفرات حاضر در 
این فهرست دارند که بخش اعظم آن را بازیکنان 
لژیونر تشــکیل داده اند. با ایــن حال، مدیریت 
استقلال تمرکز خود را روی جذب یک لژیونر و 
یک هافبک طراح گذاشته که قرار است از میان 
همان نفرات مورد نظر نکونام جذب شــوند، اما 
در این میان زمزمه های بازگشت یک بازیکن به 
استقلال نیز شنیده می شود که در نوع خود جالب 

توجه خواهد بود.

    بدتر از همه این بود 
که ناکامی های آسیایی 
نساجی در این فصل به 
صحنه های داخلی هم 

بسط یافت و روحیه بدی 
که این تلخکامی ها در 
وجود مردان نساجی 

کاشت و خستگی سفرها 
و رنج های مسابقاتی 

سنگین با رقبای آسیایی 
سبب شد در رقابت های 
داخلی هم کم بیاورند و 
در هر دو جبهه داخلی و 

خارجی بازنده باشند.

نساجی؛ بازنــده در دو جبهه

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   نساجی بعد از سقوط به رده ماقبل آخر جدول رده بندی لیگ برتر فوتبال کشور به ناچار با سیدمهدی رحمتی قطع همکاری 
کرده و یک مربی اسپانیایی نه چندان سرشناس به نام لوکاس الکاراس را جانشین او ساخته اما معلوم نیست این اقدام تا چه میزان می تواند اسباب 

بهبودی حال این تیم قائمشهری و مانع سقوطش به دسته ای پایین تر شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/11/04
شماره : 1574

نساجی به واقع یکی از دو دیدار آخرش در نیم فصل اول را هم با هدایت مربی موقتی ای همچون وحید رضایی پشت سر 
گذاشت و تنها در یک مسابقه الکاراس را روی نیمکت خود دید. دلیل رویکرد نساجی به یک مربی اسپانیایی تازه برای نیم فصل 
دوم چندان مشــخص نیســت، زیرا در اواخر فصل پیش که به یک مربی اسپانیایی دیگر روی آورد، آنقدر بد نتیجه گرفت که 

کم مانده بود به دسته ای پایین تر سقوط کند.
 البته استخدام مربیان اسپانیایی در میان تیم های لیگ برتری به یک اپیدمی تبدیل شده زیرا پس از توفیق پاکو خمس 
در رهبری تراکتور، این باور به وجود آمده که اســپانیایی ها گزینه های مناسبی برای هدایت تیم های باشگاهی ایران هستند، 
حال آن که خوان ایگناســیو مارتینز هم که از چهار ماه و اندی پیش هدایتگر فولاد خوزســتان شــد، موفقیتی در این سمت 
نداشته و این تیم اهوازی جایگاه نامناسبی در جدول رده بندی لیگ بیست و سوم دارد و خطر سقوط به »لیگ یک« به طور 

جدی تهدیدش می کند.
 

  حاصل تلخ یک انتخاب نادرست
شاید هم باید اذعان داشت که برنامه ریزی مدیران نساجی برای فصل جاری از ابتدا هم نادرست بود. آنها در ایام »پیش فصل« 
با این استدلال که نساجی مجوز شرکت در لیگ قهرمانان آسیا را برای اولین بار در دوران حیاتش کسب کرده و باید تدارکاتی 
در همین حد و در ســطح نخســت قاره ببیند، مهدی رحمتی سرمربی بالنسبه موفق هر دو فصل گذشته آلومینیوم را از این 

تیم اراکی جدا و جذب خویش کردند. 
ســال ها حضــور رحمتی در عرصه هــای بین المللــی و تجربه حاصــل از آن دلیل این رویکرد عنوان شــد اما مســأله 
 ایــن بــود که چنین حضــوری در هیأت یک بازیکــن )دروازه بان( بود و رحمتــی صرفنظر از نیم فصل رهبــری تیم پدیده 
خراســان و دو فصل هدایت آلومینیوم هیچ تجربه ای در مربیگری نداشــت و این حضور در سطح دیدارهای ملی و بین المللی 

باشگاهی به عدد صفر می رسید.
 به کلام صریح تر نساجی مردی را مأمور هدایت خود در لیگ قهرمانان آسیا کرد که پیشتر حتی در یک بازی بین المللی 

در مقام مربی لب خط نایستاده بود و اینکه چنین مربی ای بلنگد و نتواند کار را برای نساجی 
دربیاورد، یک احتمال قوی بود و این دقیقاً همان اتفاقی بود که افتاد.

 از خارج به داخل
بدتر از همه این بود که ناکامی های آسیایی نساجی در این فصل به صحنه های داخلی هم 
بسط یافت و روحیه بدی که این تلخکامی ها در وجود مردان نساجی کاشت و خستگی سفرها 
و رنج های مسابقاتی سنگین با رقبای آسیایی سبب شد در رقابت های داخلی هم کم بیاورند و 

در هر دو جبهه داخلی و خارجی بازنده باشند.
 محصول تلخ این تأثیرگذاری دوگانه، آمار بسیار ضعیفی است که نساجی در نیم فصل اول لیگ به ثبت 
 رساند. این تیم در ۱۵ بازی اش که ۱3 تای اول آن با هدایت رحمتی بود، فقط دو بار پیروز شد و ۹ شکست را 
تحمل کرد و تنها ۱۱ گل زد و دو برابر آن گل خورد و با اکتفا به ۱۰ امتیاز در رده ماقبل آخر 

جدول ایستاد.
 

  تلاشی بی نتیجه برای حفظ رحمتی
نتایج بد نســاجی در لیگ قهرمانان آسیا که شامل شکست در هر دو دیدار رفت و برگشت 
مقابل نماینده ازبکستان هم می شد، چنان بود که پس از گذشت ۴ هفته نخست از دیدارهای 
6 هفته ای مرحله گروهی این لیگ بالا نرفتن نساجی و حذفش قطعی و دو دیدار باقی مانده اش 

در تعیین سرنوشت این تیم به کلی بی تأثیر شد.
 از همــان زمــان نارضایتی طرفــداران نســاجی از عملکرد رحمتی به حدی رســید که 
بــه وضوح خواســتار برکناری وی شــدند و ابقای موقتــی رحمتی تنها با ایــن امید صورت 
 گرفــت که شــاید او بتواند در لیگ داخلــی اوضاع را جمع و نســاجی را از پایین های جدول

 جدا کند و به نقطه ای امن برساند. 
اما این رویداد هم شــکل نگرفــت و نتایج بد دائماً در پی یکدیگــر آمدند. صادق درودگر 
مدیرعامل باشــگاه مجبور به اســتعفا از سمت اش شد و سایر مدیران نســاجی در یک اقدام 
اضطــراری دیگــر با تأکید بــر اینکه کادر فنی را تقویت و دســتیاران تــازه و بهتری را برای 
رحمتــی تعییــن می کنند، آخرین تلاش هــای خود را بــرای حفظ او و آرامش بخشــیدن 
 بــه هــواداران ناراضــی انجام دادند. با این حال دســتیاران تــازه چندانی از راه نرســیدند و 
عرصه هر روز بر رحمتی تنگ تر شد و او سرانجام و به اجبار از قائمشهر رفت. شاید هم تأخیر 
مدیران نســاجی در تعوض رحمتی به این دلیل بود که گزینه آماده ای برای جایگزینی او طی 

آن روزهای سخت و بحرانی نداشتند.
 

  عوامل کمکی ناکافی
اینک و کمتر از ۲۰ روز تا شروع مجدد لیگ برتر آلکاراس تازه وارد و به کلی ناآشنا با شرایط 
فوتبال در شــمال ایران مانده است و بازیکنانی که هیچ شناختی از آنان ندارد و مدت ها طول 
می کشد تا در جریان تمرینات و کوران مسابقات آنان را بشناسد و میزان توان شان را کشف و 
لمــس کنــد و بتواند با تکیه بر این بازیکنان تصمیم گیرنده صحیحی در ارتباط با ارنج و نوع و 

روش بازی تیم جدیدش باشد.
 در نتیجه این بیم واقعی و اساسی وجود دارد که وقوف به شرایط و نیازهای نساجی آنقدر 
برای الکاراس طول بکشد که کار از کار بگذرد و این تیم نتواند خود را از ته جدول جدا و در لیگ 
برتر ماندنی کند و به »لیگ یک« بازگردد. لیگی که تا همین سه فصل پیش در آن جای داشت 
 و سال ها تلاش اش برای رهایی از این عرصه و ورود به لیگ برتر بی فایده مانده بود و به تبع آن 
حســرت مازندران هم برای داشتن نماینده ای در بالاترین دسته لیگ کشور هر چه طولانی تر 

شده بود.
 بازیکنانی که باید در نیم فصل دوم لیگ بیســت و ســوم به الکاراس کمک و نساجی را در 
لیگ برتر ابقا کنند، اغلب نام و نشــان چندان و کیفیت بالایی ندارند و همین مســأله شانس 
این مربی را برای رسیدن به هدفش سخت تر می کند. امیرمهدی جان ملکی، محمدرضا ترابی، 
اســماعیل بابایی و سیدمحمد احســان حســینی از جمله بازیکنان زحمتکش اما نه چندان 
مشــهور نســاجی اند و با اینکه در جمع معروف های این تیم محمدرضا آزادی، صابر حردانی، 
حســین زامهران و البته فرشید اســماعیلی با تجربه و آریا برزگر جوان هم مشاهده می شوند 
اما اگر قرار بود این نفرات گره گشــای کار نســاجی باشــند، در همان نیم فصل اول مسابقات 
این کار را می کردند و اکنون در مقابل درب خروجی لیگ برتر نایســتاده بودند. به این خاطر 
 اســت که باید مطمئن بود نیم فصل دوم لیگ برای این بازیکنان بشــدت ســخت تر و برای 
مربی تازه وارد خارجی شان سرشار از عجایب و چیزهای نادیده خواهد بود. چیزهایی که فقط 

در لیگ ایران می توان نظایر آن را دید!

معادلات پیچیده شد؛ فعلاً یک از پنج!
پرسپولیس اولویت های نقل و انتقالات زمستانی اش را با توجه به از دست دادن 
محمد عمری و میلاد ســرلک و البته خارج کردن مرتضی پورعلی گنجی و یاسین 
ســلمانی در دفاع چپ قرار نداده بود اما اولین خرید تیم بدون سرمربی یک مدافع 

چپ بود.
پرسپولیس حداکثر سه خرید زمستانی خواهد داشت و دست سرمربی بعدی را 
هم باز خواهد گذاشت تا او نیز دو گزینه به باشگاه معرفی کند اما فعلًا فقط یک از 

۵ به نتیجه رسیده و ماجراجویی باشگاه برای تقویت تیم به بن بست خورده است.
 

 پرسپولیس راضی از خرید عبدالکریم
مطابــق انتظار و طبق همان تاریخی که اعلام شــده بــود خرید قطری جدید 

پرسپولیس وارد تهران شد.
البته بهتر بود رسانه رسمی باشگاه پرسپولیس درباره این مدافع چپ سی ساله 
می نوشت »ستاره سابق فوتبال قطر« چرا که از زمان درخشش این بازیکن در ترکیب 
تیم ملی کشــورش و باشگاه السد چند ســالی گذشته و نسبت به کیفیت فعلی او 
تردیدهایی وجود دارد. با این حال پرســپولیس خرید این بازیکن را یک برگ برنده 
می دانــد و در این روزهای بلاتکلیفی ظاهراً جذب او یک غنیمت اســت و می تواند 
هواداران منتظر و عصبانی پرســپولیس را کمی آرام و امیدوار کند، بخصوص که در 
بازار فوتبال ایران مدافع چپ شاخصی وجود ندارد و برای رسیدن به یک گزینه قابل 

قبول در این پست حتماً باید دنبال مهره خارجی بود.
عبدالکریم حسن 3۰ ساله در اصل مدافع چپی است که شوتزن و سرزن بوده و 
رونده اســت، ضمن اینکه با قامت مناسبی که دارد می تواند در زمان دفاع میانگین 
قدی تیم را بالاتر ببرد اما به نظر می رســد پرســپولیس روی این بازیکن بیشتر در 
فــاز حمله حســاب کرده چرا که با وجود علی نعمتــی در این جناح که ذاتاً مدافع 
 کناری تخصصی نیســت و انفعال دانیال اســماعیلی فر در جناح راست کانال های 

کناری سرخ ها در نیم فصل اول تا حدودی کمتر از انتظار ظاهر شد و در خلق موقعیت 
و فاز حمله چندان مؤثر نشان نداد.

  گزینه ای برای جانشینی سرلک نیست!
پرسپولیس سه تا پنج هدف نقل و انتقالاتی داشت و با لیست یحیی گل محمدی 
وارد مذاکره با بازیکنان مد نظرش شد. آنها جذب یک مدافع چپ، یک هافبک میانی و 
یک مهاجم را در اولویت خریدهای خود قرار داده بودند و برای هر سه پست خیلی زود 
به گزینه های قطعی و نهایی خود رسیدند اما برعکس ماجرای گزینه خارجی شان در 
مورد دو گزینه داخلی هیچ چیز خوب پیش نرفت. شرط و شروط عجیب و دندان گردی 
باشگاه های استقلال خوزستان و مس رفسنجان که البته آنها نیز شرایط سختی دارند 
باعث شــد تا حضور جواد آقایی پور و محمد خدابنده لو در پرسپولیس تا حد زیادی 
منتفی شود، هر چند در فوتبال ایران احتمال چرخش باشگاه ها و بازیکنان همیشه 

وجود دارد و در نقل و انتقالات هیچ »نه« ای قطعی نیست!
در عین حال باتوجه به از دســت دادن عمری و سرلک پرسپولیس قطعاً نیاز به 

یک هافبک میانی و وینگر پیدا کرده بخصوص اینکه قرار است یاسین سلمانی هم 
از لیست خارج شود.

حتی اگر بحث جذب مدافع میانی به خاطر چند پستی بودن علی نعمتی و وحدت 
هنانوف منتفی باشد و برای این پست بازیکن جدیدی جذب نشود پرسپولیس همچنان 
دنبال مهاجم نوک و هافبک میانی است که برای پست مهاجم بحث بازگشت عیسی 
آل کثیر مطرح شده اما در مورد خط میانی و جانشین مطمئن و مناسب برای سرلک 

به نظر می رسد هیچ گزینه ای پیش روی مدیران باشگاه پرسپولیس نیست.
 

  رؤیاپردازی با زوج عیسی - علیپور
پرســپولیس در خط حمله شــهاب زاهدی را در اختیار دارد که با وجود شروع 
پرنوســان در مجموع امیدوار کننده ظاهر شد و با توجه به اینکه حدود هشت سال 
از فوتبال ایران دور بود برای آداپته شــدن زمان می خواســت. در عین حال اگر قرار 
بر جذب مهاجم نوک دیگری باشــد باید نبیل باهویی از لیست خارج شود چرا که 

ترافیک بیهوده در این پست نیز دردسرساز خواهد شد.
در خط حمله به نظر می رسد جذب عیسی آل  کثیر به مراتب راحت تر از علی علیپور 
باشد چرا که عیسی بازیکن مازاد سپاهان است اما علیپور با ژیل ویسنته قرارداد دارد و 
جدایی اش برای پرسپولیس گران تر از آقایی پور و خدابنده لو از تیم های شان خواهد بود.

هواداران پرسپولیس طی روزهای اخیر با شکل گرفتن زوج آل کثیر - علیپور در 
تیم شان برای نیم فصل دوم در حال رؤیاپردازی هستند اما حداقل در مورد یکی از 
آنها کار بسیار دشوار است، ضمن اینکه شهاب زاهدی را نیز نباید دور از نظر داشت.

نکته مهم اما اینجاست که مشخص نیست سرمربی بعدی پرسپولیس از دو مهاجم 
نوک به صورت همزمان در زمین استفاده کند و اگر ارنج کردن و چیدمان او شبیه 
یحیی باشد فقط یک مهاجم نوک در ترکیب قرار خواهد گرفت و هر چه تعداد نفرات 

این پست بیشتر باشد دردسرهای روی نیمکت بیشتر می شود.
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یک آنتن که حالت بافته شده دارد و سبک وزن 
اســت، می تواند جایگزین دیش ها یا بشقاب های 

دریافت سیگنال ماهواره های ارتباطی شود.
امدادگــران معمولاً برای برقــراری ارتباط در 
مکان هایی مانند مکان هایی که در آنها فاجعه ای 
رخ داده یا یک بلای طبیعی وقوع یافته مجبورند 
دیش های ماهواره ای نســبتاً حجیم و پرهزینه را 
حمل و نصــب کنند. به زودی، یک آنتن لوله ای 
ساده ساخته شــده از نوارهای بافته شده از مواد 
خاص می تواند این کار را انجام دهد و آنها را از شر 

حمل و نصب دیش های حجیم رها کند.
به نقل از نیو اطلس، این دســتگاه که توسط 
دانشمندان دانشگاه استنفورد و دانشگاه آمریکایی 
بیروت ساخته شده است، به شکل یک آنتن مارپیچ 
اســت. به طور کلی، این نوع آنتن از یک یا چند 
سیم رسانا تشکیل شده است که در یک مارپیچ 
به حالت بافته شــده به دور یک دکل پشتیبانی 

مرکزی پیچیده می شوند.
این آنتن مارپیچی چهار وجهی قابل استقرار 
با نوارهایی از مواد مرکب فیبر رسانا ساخته شده 
اســت که در یک الگوی مارپیچی به هم پیچیده 

شده و یک استوانه توخالی را تشکیل داده اند.
نکته مهم این است که می توان این استوانه را 
به صورت یک پیکربندی لاغر بلند به ارتفاع حدود 
یک فوت)۳۰ سانتی متر( درآورد یا آن را به سمت 
پایین هل داد تا اســتوانه ای چاق به ارتفاع حدود 
یک اینچ با عرض پنج اینچ)۲۵ در ۱۲۷ میلی متر( 

تشکیل شود.
این آنتن در حالت بلنــد خود و هنگامی که 
به وســایل الکترونیکی مانند فرستنده و گیرنده 
و باتری متصل می شــود، ســیگنال کم مصرفی 
را در همــه جهات منتشــر می کنــد که امکان 
برقــراری ارتباط رادیویی با اعضای تیم زمینی را 
فراهم می کند و در حالت کوتاه خود، ســیگنال 
پرقدرتــی را در جهت خاصی ارســال می کند و 
امــکان ارتباطات ماهواره ای را فراهم می ســازد.
 فرکانس های مورد استفاده در هر دو حالت با ابعاد

 مشخص آنتن مشخص می شود.

آنتن بافتنی جایگزین دیش

دلار  54.600

یورو 59.180

پوند  69.700

درهم  14.990

لیر  1.800

سکه  تمام  32.500.000

سکه نیم  18.300.000

سکه ربع  11.150.000

سکه یک گرمی  6.000.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 کشش طلا، بار دیگر 
مثبت شد

عاطفه دهقانــی     |  جتور تراولر در قالب یک 
شاسی بلند آفرودی توسط بهمن موتور برای تست 
 Jetour Traveller وارد ایران می شود. در ادامه با مشخصات و امکانات
آشنا می شویم.خبرها حاکی از آن است شرکت بهمن موتور برای 
ورود مدل های اولیه و آزمایشــی شاسی بلند آفرودی جتور تراولر 
اقدام کرده و این خودرو به زودی وارد ایران خواهد شد. در این بخش 
از اخبار خودرو سایت گجت نیوز با مشصخات و امکانات شاسی بلند 

چینی چری Jetour Traveller آشنا خواهیم شد.

  مشخصات فنی جتور تراولر
جتور تراور که از لحاظ طراحی با الهام از لندروور دیفندر طراحی 
شده از یک موتور ۲ لیتری T-GDI بهره می برد که می تواند قدرتی 
برابر با ۲6۱ اســب بخار و گشتاور ۳9۰ نیوتن متر را تولید کند. 
پیشــرانه این شاسی بلند آفرودی دو دیفرانسیل همان پیشرانه 

فونیکس آریزو 8 و تیگو 8 پرو مکس است.
قدرت تولید شــده از این پیشرانه نیز توسط گیربکس های ۷ 
سرعته دوکلاچه تر و 8 سرعته AT به چرخ ها منتقل می شود. البته 
مشخص نیست این خودرو با کدام گیربکس به ایران خواهد آمد. 
طول جتور تراولر به 4۷8۵ میلی متر، عرض آن ۲۰۰6 میلی متر، 
ارتفــاع آن ۱88۰ میلی متر و فاصله محــوری آن نیز به ۲8۰۰ 

میلی متر می رسد.

 Traveller امکانات رفاهی و ایمنی جتور  
Jetour Traveller

از امکانات ایمنی این خودرو می توان به شــش کیسه هوای 
ایمنی، سیستم نمایش فشار باد تایرها )TPMS(، سامانه کنترل 
خودرو در سراشــیبی، ســامانه کنترل پایداری و کنترل کشش 
)ESP(، ترمــز اضطراری خــودکار )AEB(، رادار تصادف از جلو 

)FCW(، سیســتم نوربالا اتوماتیک )IHC(، سیستم کمکی کروز 
هوشمند )ICA(، کروز کنترل هوشمند تطبیقی )ACC(، سیستم 
کمکی حرکت در ترافیک )TJA(، سیستم کمکی ماندن در بین 
خطــوط )LKA(، رادار نقطه کــور )BSD(، رادار تصادف از عقب 
)RCTA(، سیستم هشدار خروج از خط )LDW( و سیستم هشدار 

و پیش بینی برخورد در اثر تغییر لاین )LCA( اشاره کرد.
همچنیــن این خودرو از امکانات رفاهی متعددی چون تریم 
چرمی کابین، سامانه استارت/ استاپ، سانروف، ترمز پارک برقی 
و اتوهولد، ســامانه ورود بدون کلید و استارت دکمه ای، کلاستر 
دیجیتالی، جک برقی صندوق عقب به همراه سنسور پایی، باز و 
بســته کردن و تنظیم آینه ها جانبی به صورت برقی و متصل به 
گرمکن، تنظیم برقی صندلی های ردیف اول همراه با سردکن و 
گرمکن صندلی ها، دوربین ۳6۰ درجه با حالت نمایش ۳D و آینه 

الکتروکرومیک بهره می برد.

قیمت طلا )XAU/USD( در، دوباره کششی مثبت را 
به دست آورد و به منطقه ی ۲۰۳۰ دلاری صعود کرد.

XAU/( به نقل از »اف ایکس اســتریت« قیمت طلا 
USD( در، دوباره کششــی مثبت را به دست آورد و به 
منطقــه ی ۲۰۳۰ دلاری صعود کــرد و به این ترتیب، 
در آســتانه ی معاملات اروپا، به سقف نوسانی یک شبه 

نزدیک تر شد.
با نگاهی به رخدادهای ژئوپلیتیکی مؤثر بر بهای طلا 
می توان مشــاهده کرد که درگیری در خاورمیانه هیچ 
نشانه ای از کاهش را ترسیم نکرد که این امر طبعأ در کنار 
نگرانی ها پیرامون کندی بهبود اقتصادی در چین، به نفع 
 )USD( فلز گرانبهای امن است. جدای از این، دلار آمریکا
که به سبب لحن ملایم تر بازده اوراق قرضه خزانه داری 
آمریکا، تحت فشار قرار دارد، عامل دیگری برای حمایت 

از فلز زرد امن خواهد بود.
بــا این حال، در بحبوحه ی کاهــش انتظارات برای 
تعدیل زودهنگام نرخ بهره توســط فدرال رزرو، هرگونه 
حرکت قابل توجه برای افزایش بهای طلا همچنان دور 

از دسترس به نظر می رسد.
اما در چشم انداز گزارش های کلیدی، داده های کلان 
دریافتی ایالات متحده حاکی از آن است که اقتصاد در 
وضعیت خوبی قــرار دارد و این موضوع به فدرال رزرو 
فرصت و آزادی عمل بیشتری در زمینه ی حفظ نرخ های 
بهره برای مدت طولانی تر می دهد. علاوه بر این، اظهارات 
تندروانه ی اخیر چندین مقام فدرال رزرو، با این مفهوم 
که هنوز برای بررسی کاهش نرخ بهره خیلی زود است، 
سرمایه گذاران را بر آن داشت تا از میزان انتظارات برای 
تغییر سیاست پولی تهاجمی تر در سال ۲۰۲4 بکاهند.

آنچه مســلم اســت این امر به نوبــه ی خود نه تنها 
نقــش یک بادگیر را برای دلار دارد، بلکه تقویت طلای 
بدون بازده را نیز محدود می کند.معامله گران همچنین 
ممکن اســت قبل از انتشار شاخص های PMI جهانی در 
روز چهارشنبه و ریســک رویداد کلیدی نشست بانک 
مرکزی اروپا )ECB( در روز پنج شنبه، از شرط بندی های 
تهاجمی برای قیمت طلا خودداری کنند.سرمایه گذاران 
در این هفته همچنین با انتشــار چاپ GDP سه ماهه ی 
چهارم ایالات متحده و شاخص قیمت اصلی PCE ایالات 
متحده در روزهای پنج شنبه و جمعه روبرو خواهند شد. 
بدیهی است که این داده های مهم تورمی ایالات متحده، 
نقــش کلیدی در تأثیرگذاری بر انتظارات بازار در مورد 
تصمیمات سیاست آتی فدرال رزرو خواهد داشت. انتظار 
می رود که این مســأله در کنار تحــولات تازه پیرامون 
درگیری اســرائیل و حماس، انگیزه ی معناداری برای 

قیمت طلا ایجاد کند.

با سریع ترین ربات مبارز جهان آشنا شوید!
4 سال زمان صرف ساخت رباتی به نام چی بات)Qibbot( شده که سریع ترین ربات بوکسور جهان 

است که توسط انسان کنترل می شود و سریع تر از یک چشم بر هم زدن واکنش نشان می دهد.
 به نقل از آی ای، شــرکت ربات ســازی Qibo مستقر در شاندونگ چین ادعا می کند که 

سریع ترین ربات بوکسور جهان را ساخته است.
این ربات با ارتفاع بیش از شش فوت)۱.9 متر(، یک ربات تک دست است که 

می تواند از راه دور کار کند و زمان پاسخگویی آن تنها ۱۲ میلی ثانیه است که 
به گفته این شرکت، سریع ترین ربات جهان است.

همینطور که ربات ها برای جایگزینی انسان ها در کارهای خسته کننده 
و تکراری ساخته می شوند، آنها همچنین جایگزین هایی عالی برای مقابله 
با خشونت هســتند. ارتش ها در سراسر جهان به دنبال افزایش استفاده از 
هواپیماهای بدون سرنشین برای دور نگه داشتن انسان از مناطق خطرناک 

هستند و جنگ ربات ها برای اکثر مردم امروز مفهومی بیگانه نیست.
با این حال، چیزی که این ربات ها هنوز بر آن غلبه نکرده اند، تاخیر در واکنش 

است که ربات ها در پردازش دستورات دارند.

 ساخت سریع ترین ربات کنترل از راه دور دنیا
»گنــگ تائــو« بنیان گذار شــرکت Qibo متوجه تاخیرهــای مرتبط با ربات هــای کنترل از 

راه دور یــا اصطلاحاً تله ربات ها شــد و دریافت کــه 9۵ درصد از این ربات ها بــرای کارهایی با 
 ســرعت متوسط تا کم ساخته شــده اند. حتی در بین آنها، تاخیر در پاسخ ها کاملًا محسوس و

 بیش از ۱۰۰ میلی ثانیه است.
این در حالی بود که تنها تعداد کمی از ربات ها به تأخیر بسیار کم دست یافته اند، 
اما اندازه آنها کوچک است و عملکرد از راه دور آنها بسیار پیچیده است. بنابراین، 
تائو برای تیمش چالش ســختی برای ساخت یک ربات بزرگ با تأخیر کم 

راه اندازی کرد.
یک تیم سه نفره کار بر روی آن را در سال ۲۰۱9 آغاز کردند و سه سال 
بعد را صرف توسعه یک مدل نسل اول از آن کردند. یک سال بعد، Qibbot با 
یک دست رونمایی شد که می تواند تقریباً پنج فوت)۱.۵ متر( کشیده شود و 
کاملاً مشت شود. تیم سازنده برای بهینه سازی ربات و رفع نگرانی های مربوط 
به سرعت و عملکرد، بر روی رفع چالش های مکانیکی و کنترل کننده در ربات 
تمرکز کرد.آنها در الگوریتم کنترل، یک کنترل کننده جدید موسوم به »فید فوروارد« 
را در کنار کنترل کننده بازخورد تعبیه کرد که برای چنین سیستم هایی استاندارد شده 
 اســت. وظیفه این کنترل کننده جدید، پیش بینی تأخیرهای سیستم و پاسخ به تأخیر ناشی از

 سیستم های مکانیکی و دستگاه های واقعیت مجازی است که توسط کنترل کننده های انسانی 
استفاده می شود.

چین دست تسلا را می گیرد

نفت خام با تغییرات قیمت 
محدود

گرچه بهای نفت خام در روز گذشته به سطحی بالا 
رسیده بود، اما امروز تغییر چندانی نداشت.

 به نقل از اینوستینگ، قیمت نفت در روز سه شنبه 
تغییر چندانی نداشت، معاملات آتی نفت برنت با ۲ سنت 
کاهش، به 8۰.۰4 دلار در هر بشکه رسید، در حالی که 
معاملات آتی نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
)WTI( با ۱ ســنت کاهش، به ۷4.۷۵ دلار در هر بشکه 
رســید.هر دو قرارداد در حدود ۲ درصد افزایش یافتند 
که البته این رشــد قیمت تحت تأثیر برخی رویدادهای 
ژئوپلیتیک از جمله حمله ی هواپیماهای بدون سرنشین 
اوکراینی به پایانه صادرات ســوخت نواتک اتفاق افتاد 
که منجر به برانگیختن نگرانی های عرضه شد و بدیهی 
است که این نگرانی ها قیمت ها را بالا می برد. با این حال، 
تحلیلگران بر این باورند که نواتک احتمالاً در عرض چند 
هفته، فعالیت خود را در مقیاس بزرگ در آنجا از ســر 
خواهد گرفت.البته تحلیلگران ای ان زد ریسرچ، با اشاره 
به اینکه آسیب به اسکله های بارگیری، تنها برای مدت 
کوتاهی بر صادرات تاثیرگذار بوده اســت، تأکید کردند 
که این اقدام، ضمن تقویت تنش بین روسیه و اوکراین، 
درگیری را به مرحله ی جدیدی وارد می کند که در آن، 
طرفین زیرساخت های کلیدی انرژی را هدف قرار دهند.

شاسی بلند آفرودی جتور تراولر برای تست در ایران 
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بزرگترین مانع برای پذیرش انبوه وسایل نقلیه الکتریکی 
قیمت بالای آن هاست و گران ترین بخش یک خودرو الکتریکی، 
باتری آن اســت که حدود یک ســوم هزینه کلی را تشکیل 
می دهد. به همین دلیل خودروسازان در چین، پیشرو در تولید 
خودروهای برقی، به باتری های لیتیوم فسفات آهن یا LFP روی 

آورده اند که ارزان تر از سایر بسته های پرکاربرد هستند.
 در حال حاضر، تولیدکنندگان آمریکایی از جمله فورد و تسلا 
در تلاش برای رسیدن به آن هستند. سرعت پذیرش LFP ها به 

تصمیم گیری در مورد اینکه چقدر جهان از خودروهای گازسوز 
به سمت خودروهای برقی تغییر می کند و اینکه چه کسی بر 
صنعت خودروی جهانی در این دوره جدید تسلط دارد کمک 

خواهد کرد.
جزء کلیدی در باتری های لیتیوم یونی که برق خودروهای 
الکتریکی را تامین می کند، کاتد است که تعیین می کند چقدر 
انرژی می توانند نگه دارند و با چه سرعتی می توانند شارژ شوند. 
اکثر کاتدهای باتری لیتیوم یون از نیکل وکبالت ساخته شده اند.

دانشمندان کشــف کرده اند که یک جهش 
ژنتیکی که باعث ایجاد یک اثر دومینویی مولکولی 
موثر بر کاهش شنوایی می شود، مکانیسم دخیل 
در کاهش شــنوایی ناشی از سر و صدا و افزایش 

سن را نشان می دهد.
 محققان معتقدند که مهار مهره کلیدی در 
این مکانیسم می تواند از گوش ها در برابر آسیب 
محافظت کرده و حتی از ناشنوایی جلوگیری کند.

به نقل از نیواطلس، محققان دانشگاه کالیفرنیا 
سانفرانسیسکو )UCSF( با یافتن اشتراکات خاص 
و مهم در مطالعات حیوانی و انسانی، دریافتند که 
جهش های ژن Tmtc4 مکانیسمی را به نام پاسخ 
پروتئین باز )UPR( که ســلول های مویی گوش 

داخلی را از بین می برد، مختل می کند.
انســان و همچنین تمام پســتانداران دارای 
دو نوع ســلول مویی حلزونــی درونی و بیرونی 
هســتند که نقش های متمایز امــا حیاتی در 
ارتباطات حســی دارند. سلول های مویی گوش 
داخلــی که در بــدو تولد حــدود ۳۵۰۰ عدد 
هســتند، ارتعاشــات صوتی مایع حلزونی را به 
 سیگنال های الکتریکی تبدیل می کنند تا به مغز

 منتقل شــوند و هنگامی که آســیب ببینند، 
نمی توانند بازسازی شوند.

دانشمندان کشف کردند که مورد هدف قرار 
گرفتن فرآیند فعال شدن پاسخ پروتئین باز در 
سلول های مویی که هم در جهش های ژنتیکی و 
هم از طریق سبک زندگی و آسیب شنوایی مرتبط 
با سن و همچنین مصرف داروهایی مانند شیمی 
درمانی رخ می دهد، ممکن است این حسگرهای 

ارزشمند را از مرگ محافظت کند.
دکتر دیلــن چــان )Dylan Chan(، یکی از 
نویسندگان ارشــد بخش گوش و حلق و بینی 
دانشــگاه کالیفرنیا سانفرانسیســکو می گوید: 
میلیون ها فرد بزرگسال آمریکایی هر ساله شنوایی 
خود را به دلیل قرار گرفتن در معرض صدای زیاد 
یا پیری از دســت می دهند، اما علت آن یک راز 
باقی مانده بود. ما اکنون شواهد محکمی داریم 
که Tmtc4 یک ژن ناشنوایی انسانی است و پاسخ 
پروتئین باز یک هدف واقعی برای جلوگیری از 

ناشنوایی است.

یکی از شرکت های فناور دستگاه اکسیژن ساز هوشمندی را 
ســاخت که قادر اســت اطلاعات بیماری را از راه دور در اختیار 

پزشک قرار دهد.
ســحر صابری منش، مسئول فنی این شرکت با بیان اینکه 
فرآیند طراحی این دستگاه با یک ایده در دوران دانشجویی آغاز 
شد، افزود: در دی سال 99 کار روی طراحی و ساخت آن توسط 
یک تیم دانشجویی شروع شد و در اسفند ۱4۰۱ موفق به دریافت 
مجوز تولید آن شدیم و در تیرماه ۱4۰۲ نیز گواهی  نانومقیاس 

را برای آن دریافت کردیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر، در حال آماده شــدن برای 
تولید انبوه هســتیم، اظهار کرد: این دستگاه به صورت آزمایشی 
در یکی از بیمارستان ها مورد آزمایش قرار گرفت و عملکرد آن 
توسط پزشک متخصص بیماری های عفونی نیز مورد بررسی قرار 
گرفته است. میزان اکسیژن خون بیمار قبل و بعد از استفاده از 
این دستگاه مورد بررسی قرار گرفت تا عملکرد آن مشخص شود.

صابری منــش بــا تاکیــد بــر اینکــه در ایــن دســتگاه 
هوشمندســازی بــرای  برنامــه  یــک  از   اکسیژن ســاز 

 اســتفاده شــده است تا بین بیمار و پزشــک و حتی اطرافیان 
بیمــار ارتبــاط ایجاد کنــد، ادامــه داد: در صــورت تغییر در 
وضعیت بیمار به ســرعت به آنها اطلاع داده می شود تا اقدامات 
درمانــی لازم صورت گیرد. همچنین بــا توجه به اینکه عوامل 
بیماری زا که بیماران در معرض آنها هستند، می تواند مشکلات 
 بســیاری برای آنها در پی داشــته باشــد، از فیلترهای نانویی 
حاوی نانوذرات نیز در دستگاه اکسیژن ساز استفاده شده تا عوامل 

بیماری زا از بین بروند.

پیر شدن، یک دوره اجتناب ناپذیر از زندگی همه انسان هاست 
کــه ضعف و ناتوانی اعضای گوناگون بدن را به همراه دارد. یکی 
از اعضای مهم بدن ما چشم است که با افزایش سن می تواند با 

بیماری های بسیاری روبرو شود.
 با افزایش سن، بینایی ما تغییر می یابد و ما را مستعد ابتلا به 

بیماری های چشمی گوناگون می کند.
به نقل از فوربس، برخی از رایج ترین تغییرات بینایی عبارتند از 
مشکل در دیدن اشیا از نزدیک، آب مروارید و ناتوانی در تفکیک 
کردن رنگ ها. اگرچه این تغییرات می توانند ناامیدکننده باشند اما 
برای حفظ سلامت چشم و جلوگیری از مشکلات چشمی مرتبط 

با افزایش سن بسیار مهم هستند.
چشمان ما با افزایش سن به تغییرات فیزیولوژیکی طبیعی دچار 
می شوند که می توانند مشکلات چشمی گوناگون را به همراه داشته 
باشند. عدسی  چشم های ما انعطاف پذیرتر می شود و تمرکز کردن 
روی اشیا را سخت تر می کند. همچنین، تعداد سلول های حساس 
به نور در شبکیه چشم به مرور زمان کاهش می یابد و به کاهش 
قدرت بینایی منجر می شود. این تغییرات مرتبط با افزایش سن 
می توانند عامل بروز مشکلات چشمی گوناگون مانند پیرچشمی، 

آب سیاه، آب مروارید و خشکی چشم باشند.
پیرچشمی، از دســت دادن تدریجی توانایی دیدن اشیاء از 
نزدیک است که معمولا افراد 4۰ سال به بالا را تحت تأثیر قرار 
می دهد. این مشکل به دلیل سفت شدن عدسی چشم و کاهش 
یافتن خاصیت ارتجاعی آن رخ می دهد. در نتیجه پیرچشــمی، 
تمرکز کردن روی اشیای نزدیک، خواندن مطالب یا صفحه نمایش 

رایانه چالش برانگیزتر می شود.

متخصصان یک شــرکت داروسازی موفق به تولید دو داروی 
جدید درمان فشار خون بالا شدند که حدود ۳۲ میلیون ایرانی 

به درجات مختلفی از آن مبتلا هستند.
رضا کریمی مســتوفی، مدیرعامل این مجموعه دانش بنیان، 
اظهار کرد: متخصصان این مجموعه موفق شده اند داروی فشار 
خون تلمیک – اچ، نخستین تلمیسارتان/هیدروکلروتیازید در ایران 
را در اختیار بیماران قرار دهند. این دارو که به صورت قرص های 
روکش دار تولید شده برای درمان فشارخون بالا استفاده می شود.

وی با بیان اینکه حدود ۳۲ میلیون نفر در ایران دارای درجاتی 
از فشار خون بالا هستند، افزود: فشارخون بالا از مهم ترین علل 
زمینه ســاز بیماری های قلبی عروقی مانند سکته قلبی، سکته 
مغزی و مرگ در اثر این بیماری ها است. حوادث قلبی عروقی در 
ساعات اولیه صبح که تعادل بعضی از هورمون های موجود در بدن 
به هم می خورد، بیشتر از ساعات دیگر اتفاق می افتد. از مزیت های 
داروی تلمیسارتان/هیدروکلروتیازید، کنترل دائمی فشار خون به 
خصوص در زمان خواب شبانگاهی و ساعات آغازین صبح است.

مستوفی خاطرنشان کرد: مصرف این دارو می تواند فشار خون 
بیمار را به مدت ۲4 ســاعت کنترل کند و عوارض فشارخون را 

کاهش دهد.
وی افــزود: یکی دیگر از داروهای جدید این شــرکت که در 
نمایشگاه محصولات دانش بنیان حوزه غذا، دارو و تجهیزات پزشکی 
)سلامت بنیان( رونمایی شد، داروی ایربسال )ایربسارتان( است 
که به صورت قرص های روکش دار و خط دار ۳۰۰ میلی گرمی 
موجود است. این دارو برای درمان فشارخون بالا و همچنین درمان 

نفروپاتی دیابتی استفاده می شود.

یک گام نزدیک تر به داروی 
پیشگیری از کم شنوایی

پایش سطح اکسیژن بیماران با 
دستگاه هوشمند

 آنچه باید در مورد پیر شدن 
چشم ها بدانیم

پیشگیری از سکته های صبحگاهی با 
داروی ایرانی کنترل فشار خون
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